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ПИсЬМА с КРЕЩАТИКА

Александр 
ФЕДУТА

Да заканчэння падпіскі на "Народную Волю" застаецца 3 дні.

ПРАРОЧЫЯ сЛОВЫ

Янка КУПАЛА:
Ідуць народы з лета ў лета
К жыццю, к святлу з бяды, з жуды,
А мы, як цені з таго свету,
Ідзём, не знаючы куды.
………………………………
Пад непрагляднай марай ночы
Нам не дабачыць нашых крыўд.
На свет падняць баімся вочы,
Сабе сам кожны ўжо абрыд.

Запрет 
коммунистов

Украинская власть в отличие от белорусской продолжает 
следовать курсом на декоммунизацию страны. На прошлой 
неделе Киевский областной административный суд принял 
решение о запрете деятельности Коммунистической партии 
Украины.

…Недалеко от места, где я живу в Киеве, сохрани-
лись останки, быть может, самого ненужного памятника. 
Памятника Станиславу Косиору. Был такой верный ленинец-
сталинец, с именем которого в Украине связывается одна из 
величайших трагедий за всю историю украинского народа 
– Голодомор. Это когда, желая отрапортовать вождю всех 
народов о превышении плана по обеспечению страны хле-
бом, партийное руководство республики довело богатейшую 
Украину до состояния голода. Косиору, правда, это не помог-
ло: в свой час и его пустили под нож, как колос под серп. А 
то, что колос этот оказался пустым, – бывает и такое.

И вот этому руководителю Компартии Украины (в 1928–
1938 годах) на улице Артема (еще одного пламенного боль-
шевика) стоял памятник. В интернете до сих пор можно 
найти его изображение.

В интернете – можно. В реальности – нельзя. Памятник 
снесли еще 21 ноября 2008 года – к 75-й годовщине 
Голодомора. Памятник эстетической ценности не представ-
лял – рядовой, можно сказать, бюст, голова на постаменте. 
Демонтированный бюст убрали, а постамент с табличкой 
оставили – он стал грозным символом восстановления исто-
рической справедливости. Это не как с древнегреческим 
Геростратом, сжегшим храм Артемиды. Герострата было при-
казано забыть. А в данном случае как раз обеспечили вечную 
память. Никто из умерших от голода не забыт, ничто из 
совершенных преступлений не забыто.

История Компартии Украины – история сложная и 
противоречивая. В ней нашли место не только Станислав 
Косиор, но и Петр Шелест, фигура сложная и противоре-
чивая. В ней – не только Голодомор, но и промышленные 
гиганты, построенные в советскую эпоху. Как говорится, из 
песни слова не выкинешь.

Из песни слова действительно не выкинешь. А вот из прак-
тической повседневной политики партию выкинуть можно. 
И если Партия регионов просто растворилась и продолжа-
ет растворяться в нескольких новых политических проектах, 
пытающихся осваивать новую политическую реальность, то 
Коммунистическая партия в лице ее бессменного постсовет-
ского руководителя Петра Симоненко модернизироваться не 
пожелала. Ей, как говорится, и приходится отвечать за всех.

Что это означает?
Люстрации по партийному признаку не предусмотрено. 

Логически это верно: люди состояли в легально действовав-
шей политической структуре и отстаивали свои убеждения. 
Но с момента запрета деятельности компартии и пропаган-
ды коммунистической идеологии никто не сможет больше 
использовать партийную символику, регистрировать партию 
с названием «коммунистическая» и с записанным в качестве 
уставной цели построением коммунизма. Уже происходит 
переименование (по решению соответствующих органов 
местной власти) улиц, площадей и даже некоторых населен-
ных пунктов, названных в честь бывших деятелей компартии 
или понятий, связанных с коммунистической идеологией. 
Свидетелями «ленинопада» были все желающие украин-
цы: памятники Ленину сносили по всей стране в массовом 
порядке. Кое-где, правда, до некоторого времени еще стояли.

В этом отношении символическим становится присуж-
дение Нобелевской премии Светлане Алексиевич, описавшей 
в своем «пятикнижии» конец коммунистической утопии. 
Принятое через несколько дней после Нобелевской недели 
решение Киевского областного суда переводит поставленную 
нашей выдающейся писательницей «точку» на территории 
Украины из статуса эмоционального переживания в статус 
конкретного факта. Отсутствие массовых протестов, которы-
ми еще недавно пугало бы руководство КПУ действующую 
власть, о том свидетельствует: ветераны партии и их юная 
смена не выходят на улицы, понимая, что общественное мне-
ние в стране категорически против них.

Впрочем, муза Истории Клио – женщина ироничная. 
Нам не дано предугадать, в какой именно момент она в 
очередной раз ехидно улыбнется и даст коммунистам воз-
можность собраться под свои знамена. Можно запретить 
символику – трудно уничтожить идею, даже если она абсо-
лютно утопическая.

Наступны нумар газеты «Народная Воля» 
выйдзе не 25, а 24 снежня.

Анамальная зіма
На гэтым тыдні захаваецца цёплае надвор’е. 
Сярэдняя тэмпература снежня чакаецца на 

8°C вышэй за норму.

ПАД ГРАДУсАМ

Перапрызначэнец
У мінулую пятніцу дэпутаты зацвердзілі на пасадзе прэм’ер-міністра краіны 

Андрэя Кабякова. Аляксандр Лукашэнка нават не прыйшоў у Авальную залу, каб 
асабіста прадставіць свайго прызначэнца. Такое здарылася ўпершыню.

КУЛУАРЫ

Белорусы 
попробуют попасть 

в тройку лучших 
команд «Дакара»

Белорусы из «МАЗ-СПОРТавто» 
планируют войти в число трех лучших 

команд и в первую пятерку экипажей на 
предстоящем ралли-рейде «Дакар-2016», 

который пройдет с 3 по 16 января в 
Аргентине и Боливии.

Таццяна КАРАТКЕВІЧ: 
«Буду балатавацца 

ў любым выпадку…»
Былая кандыдатка ў прэзідэнты Таццяна Караткевіч заяўляе, што возьме ўдзел 
у парламенцкай кампаніі, нават калі выбарчае заканадаўства не будзе зменена.

Дэпутаты-
рэкардсмены

Кандыдатуру Кабякова 
прадстаўляў дэпу татам 
не прэзідэнт, не кіраўнік 
Адміністрацыі прэзідэнта, не 
старшыні палат Нацыянальнага 
сходу. Праект пастановы 

«Аб дачы згоды прэзідэнту 
на прызначэнне А.У.Кабякова 
прэм’ер-міністрам» прадстаўляў 
усяго толькі… старшыня камісіі 
па дзяржаўным будаўніцтве, 
мясцовым самакіраванні і 

рэгламенце Палаты прадстаўнікоў 
Генадзь Грыцкевіч. Чаму так 
непаважліва паставіліся да 
Андрэя Уладзіміравіча, застаецца 
толькі здагадвацца.

Дарэчы, чатыры дэпутаты 

прагаласавалі супраць гэтага 
прызначэння. Хто канкрэтна 
выказаў недавер Кабякову – не 
вядома, бо галасаванне было 
таемным. 

Алена НОВІКАВА.

ЗНАЙ НАшИХ!

Беларусь в ралли-марафоне 
представят три спортивных гру-
зовика – два основных экипажа и 
«быстрая техничка» для оказания 
техподдержки во время гонки.

Участие в «Дакаре» – дорогое 
удовольствие. «Только старто-
вые взносы на участие команды 
составили 330 тысяч евро. Но все 
это оправданно – гонщики «МАЗ-
СПОРТавто» на протяжении 
уже 4 лет достойно представля-
ли страну на самом престижном 
ралли-марафоне мира. Именно по 
этой причине мы выступаем парт-
нером белорусской команды», – 
пояснил заместитель председате-
ля правления ЗАО «Альфа-Банк» 
алексей Загарин.

Состав экипажей белорус-
ской команды на «Дакаре» не 
изменился. Так, в первой десят-
ке гонку начнет 507-й экипаж, в 
который вошли Сергей Вязович, 
павел Гаранин и андрей 
жигулин. Грузовик под №512 
поведут александр Василевский, 
Валерий козловский и антон 
Запорощенко. Экипаж «быстрой 
технички» под №541 предста-
вят Владимир Василевский, 
дмитрий Вихренко и алексей 
неверович.

Команда вылетит в Буэнос-
Айрес 24 декабря. Спортивные 
машины будут ждать гонщиков в 
морском порту недалеко от горо-
да – грузовики прибудут к бере-
гам Аргентины на пароме. Затем 

последуют тренировочные заез-
ды, подготовка техники к гонке, 
административные и технические 
проверки, а уже 2 января эки-
пажи выедут на торжественный 
подиум. Кстати, сразу после него 
состоится пролог – короткий, но 
зрелищный спецучасток, резуль-
тат прохождения которого опре-
делит стартовые позиции экипа-
жей в первый день гонки.

Ралли-рейд «Дакар-2016» 
пройдет по территориям двух 
стран – Аргентины и Боливии. 
Начнется гонка 3 января в 
Росарио, а закончится 16 января 
в том же городе. За это время 
гонщикам предстоит проехать 
9385 км в условиях бездорожья, 
высокогорья, каменистых участ-
ков, каньонов, солончаков, пес-
чаных дюн и барханов. В классе 
грузовиков в марафоне примут 
участие 59 экипажей.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

ДЗЕ ГЭТА ВІДАНА...

Пра гэта распавёў началь-
нік службы гідраметэаралагіч-
ных прагнозаў Рэспубліканскага 
гідраметцэнтра Дзмітрый 
Рабаў.

У сераду на большай част-
цы тэрыторыі кароткачасовыя 
дажджы. Месцамі ўзмацненне 
ветру парывамі да 15–18 
м/с. Тэмпература паветра 
мінімальная ноччу +3...+9°С, 
максімальная днём +6...+12°С.

У чацвер 24 снежня ноччу 
месцамі, днём па паўночным 
усходзе невялікія кароткачасо-

выя дажджы. У асобных раёнах 
туман. Тэмпература паветра на 
працягу сутак +3...+9°С.

У пятніцу, на Каляды, 
ноччу па поўначы краіны, 
днём месцамі кароткачасовыя 
дажджы. У асобных раёнах 
туман. Тэмпература паветра 
мінімальная ноччу 0...+5°С, 
пры праясненнях да -2°С; 
максімальная днём +2...+8°С.

У выхадныя плюсавая тэм-
пература паветра захаваецца.

Вера ВІР.

ПАЛІТКУХНЯ

ПАсЛЯсЛОЎЕ

Як раней паведамлялася, 
прадстаўнікі правага крыла 
беларускай апазіцыі – Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі, руху 
“За Свабоду” і аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя” – 
прэзентавалі супольнае пасланне 
да беларускага грамадства, 
улад Беларусі і міжнароднай 
супольнасці.

У прыватнасці, у ім 
адзначаецца, што для дасягнення 
рэальных дэмакратычных 

змен у Беларусі і рэалізацыі 
права беларусаў на свабодныя і 
справядлівыя выбары неабходна:

– змяніць выбарчае 
заканадаўства і правапрымя-
няльную практыку норм і правіл;

– зарэгістраваць усе 
дэмакратычныя грамадскія 
аб’яднанні і палітычныя партыі;

– стварыць роўныя 
ўмовы дзейнасці дзяржаўных і 
недзяржаўных СМІ.

“Народная Воля” пацікавілася 
ў экс-кандыдаткі ў прэзідэнты 

таццяны караткевіч, ці не 
збіраецца яна адмовіцца ад удзелу 
ў парламенцкай кампаніі, калі 
тры гэтыя патрабаванні ўлады не 
выканаюць.

– Я згодна з гэтымі 
патрабаваннямі, – сказала 
яна. – Тым не менш мы ўжо 
прынялі рашэнне, што будзем 
балатавацца падчас выбараў 
у Палату прадстаўнікоў у 
любым выпадку. І гэта не 
залежыць ад таго, будуць улады 
паляпшаць для нас умовы альбо 

не. Я ўпэўнена, што трэба 
дамагацца выканання гэтых 
патрабаванняў, але дамагацца 
можна толькі тады, калі на 
нашым баку будзе большасць. 
Сёння ў нас такія ўмовы. Таму 
я лічу, што неабходна браць 
удзел ва ўсіх важных палітычных 
падзеях краіны для таго, каб 
фарміраваць большасць нашых 
прыхільнікаў. Толькі так мы 
зможам дамагчыся выканання 
тых умоў, пра якія марым.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

предстоящем ралли-рейде «Дакар-2016», 

У мінулыя выхадныя ўсе 
беларускія СМІ паведамілі пра 
сустрэчу Аляксандра Лукашэнкі 
з прэзідэнтам Міжнароднай 
шахматнай федэрацыі Кірсанам 
Ілюмжынавым. Згодна з 
паведамленнем, размова ішла 
выключна пра шахматы.

Магчыма, так яно і ёсць. 
Хаця Аляксандр Лукашэнка 
ніколі не з’яўляўся прыхільнікам 
гэтага віду спорту. Затое ёсць 
іншыя гульні, якія цікавяць і 
Ілюмжынава, і Лукашэнку.

Справа ў тым, што вядомы 
шахматны дзеяч, экс-прэзідэнт 
Калмыкіі Кірсан Ілюмжынаў – 
тая самая асоба, якая трапіла 

пад санкцыі Злучаных Штатаў 
Амерыкі па абвінавачанні ў 
кантактах з Башарам Асадам і 
скупцы нафты ў тэрарыстаў 
“Ісламскай дзяржавы”. 

Нагадаем, што даходы 
ад продажу нафты – галоўная 
крыніца даходаў гэтага 
тэрарыстычнага халіфата. Але 
каму яны яе прадаюць? Расія 
абвінаваціла Турцыю, Турцыя – 
Расію. Злучаныя Штаты Амерыкі 
ў сваю чаргу ўказалі канкрэтна на 
Кірсана Ілюмжынава і звязаныя 
з ім бізнес-структуры, наклаўшы 
санкцыі і замарозіўшы рахункі.

Аляксандр Лукашэнка 

дзіўным чынам спрабуе 
кантактаваць з усімі бакамі 
канфлікту. Ён паспеў ужо 
сустрэцца і з прэзідэнтам 
блізкага да Турцыі Азербайджана 
Ільхамам Аліевым, і з прэзідэнтам 
Турцыі Рэджэпам Эрдаганам, і 
з прэзідэнтам Расіі Уладзімірам 
Пуціным… Дый увогуле вопыт 
сведчыць, што беларускі кіраўнік 
ніколі не адмаўляўся палавіць 
рыбку ў баламутнай вадзе. Так 
што размова падчас сустрэчы 
з Кірсанам Ілюмжынавым, 
напэўна, ішла не толькі пра 
шахматы. 

Алена НОВІКАВА.

Свая гульня

Бюджэт краіны – гэта 
аб’ёмны дакумент у сотні 
старонак. Ці чытаюць яго 
беларускія дэпутаты, не 
вядома. Але калі чытаюць, дык 
яны проста рэкардсмены па 
хуткасці чытання.

Праект бюджэту Беларусі 
на 2016 год паступіў у Палату 
прадстаўнікоў вечарам 
16 снежня. Але ўжо 17-га 
дэпутаты прагаласавалі за 
дакумент у першым чытанні, 
18-га – у другім. У гэты ж дзень, 

18 снежня, дакумент вывучылі 
і зацвердзілі члены Савета 
Рэспублікі. А між тым бюджэт 
– гэта не проста лічбы. Гэта тое, 
як краіна будзе жыць у 2016 
годзе: каму дзяржава дапаможа, 
каго – абдзярэ што ліпку.

Галоўная выснова? Свет 
аб’едзеш і не знойдзеш 
другога парламента з такой 
"працаздольнасцю". Ці не таму 
жыццёвы ўзровень беларусаў з 
кожным годам падае?  

Алег СНОЎ.

ГУЧНАЯ сПРАВА

За што былы 
міністр гандлю 

Валянцін Чаканаў 
кінуты за краты?

Учора Следчы камітэт заявіў, што 
“праводзяцца працэсуальныя дзеянні 

па крымінальнай справе аб злачынстве 
карупцыйнай скіраванасці ў дачыненні 

да былога міністра гандлю”.
Дзеянні падазронага кваліфікаваны 

па ч.3 арт.426 Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь – “наўмыснае здзяйс-
ненне службовай асобай дзеянняў, якія 
выходзяць за межы службовых правоў і 
паўнамоцтваў, што нанесла ўрон у буй-
ным памеры альбо істотны ўрон пра-
вам і законным інтарэсам грамадзян ці 
дзяржаўным альбо грамадскім інтарэсам, 
а таксама наўмыснае здзяйсненне служ-
бовай асобай дзеянняў, якія выходзяць за 
межы яе паўнамоцтваў”.
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ЖАХ!

РЕГИсТРАТУРА

ЗА ТРИДЕВЯТЬ ЗЕМЕЛЬ...

Б е л а р у С Ь

ПОсТФАКТУМ

Нетрадиционные
отношения

Если Александр Лукашенко 
ехал в Москву за новым креди-
том, то цель не достигнута. Если 
Владимир Путин хотел на встре-
че с руководителем Беларуси «дода-
вить» Лукашенко на размещение 
авиабазы, то почему он об этом 
даже не заговорил? Что обсужда-
ли главы двух государств и почему 
не подписали никаких конкретных 
документов?

Главный редактор портала 
«Белрынок» Ирина КРЫЛОВИЧ 
считает, что многие аналити-
ки ошиблись, утверждая, что 
Лукашенко ездил к Путину за 
деньгами. По ее мнению, Беларусь 
просит от России не кредитов, а 
доступа на рынок сбыта нашей 
продукции.

Не произвести, 
а продать

Встреча в Москве, информа-
ции о которой было не так уж 
много, показала, что традиции 
в белорусско-российских отно-
шениях действительно начина-
ют меняться. И поэтому боль-
шинство озвученных прогнозов 
о том, что Лукашенко едет в 
Кремль за деньгами, не оправ-
дались.

На мой взгляд, Александр 
Лукашенко ехал в Москву не за 
деньгами. Усиленно поработав в 
последнее время на ниве нового 
потепления с Западом, Лукашенко 
сегодня уже может найти деньги 
для Беларуси по другую сторону 
границы. И хотя МВФ пока еще не 
принял окончательного решения 
по кредиту, судя по всему, «пони-
мание» достигнуто. Пусть дадут 
и немного, но лиха беда начало. 
Да и стагнирующей экономике 
большие деньги не нужны – пер-
спективы бурного роста экспорта 
в ближайшие пару лет практиче-
ски отсутствуют, так зачем нака-
чивать экономику деньгами, если 
выпущенная продукция в итоге 
ляжет на склад? Поэтому сегодня 
главная задача – это расплатить-
ся с текущими долгами, а вовсе 
не вывести экономику на бурный 
рост.

Потому что, давая деньги, 
Запад не может дать нам доста-
точный для последующей опла-
ты долга рынок сбыта. Рынок 
сбыта у нас был, есть и будет 
в ближайшем обозримом буду-
щем – в России. А там – в тех 
секторах, где у нас были хорошие 
конкурентные позиции (в маши-
ностроении, например), – отсут-
ствие спроса и, скорее всего, 
надолго. Там же, где мы сейчас 
могли бы наращивать сбыт (в 
производстве пищевой промыш-
ленности), наметился рост кон-
куренции со стороны местных 
производителей, в пользу кото-
рых российские власти закрыли 
рынок от импортных товаров с 
помощью различных политиче-
ских эмбарго. И если сегодня мы 
беспокоимся, как продать свои 
товары на российском рынке, то 
уже завтра можем столкнуться с 
наплывом российских товаров на 
своих полках.

Кредитная история
При этом именно России мы 

должны. Должны, если и не ката-

строфически много, то посто-
янно. В прошлые годы мы бы, 
конечно, просто взяли у них еще 
кредит, чтобы на эти деньги про-
извести больше товаров и про-
дать им же, но сегодня они товар 
не берут, а кредиты все чаще 
дают нам в российских рублях. И 
рублей этих они нам могут дать 
на самом деле довольно много 
– они их просто могут напеча-
тать, даже если их собственная 
экономическая ситуация будет 
ухудшаться. Но российский 
рубль девальвируется, при этом 
по старым долгам мы платим в 
долларах.

Наверное, можно догово-
риться, чтобы и по прежним 
российским кредитам платить в 
рублях, но это уже фактически 
реструктуризация долга. А все 
российские кредиты завязаны 
друг на друге, и при просроч-
ке платежа по одному кредиту 
Россия нам может выставить 
одномоментно весь совокупный 
долг к оплате. Поэтому завя-
зываться с реструктуризацией 
не хочется – можно попасть в 
ловушку на переговорах.

Поведение белорусского 
Минфина в последнее время 
демонстрирует явную осторож-
ность в привлечении креди-
тов от России. Беларусь даже 
снизила запрос по кредиту от 
Евразийского стабилизационно-
го фонда (ЕСФР) с 3 млрд до 2 
млрд долларов. Тут может быть 
несколько причин. Во-первых, 
наверняка есть уверенность 
в получении кредита от МВФ, 
во-вторых, возможно, у само-
го фонда проблемы с деньгами, 
ну а в-третьих, основным доно-
ром фонда является Россия. 
Наша квота в фонде невелика, 
и прошлый кредит – тогда еще 

Антикризисного фонда ЕврАзЭС 
– частично был нам выделен за 
счет российской квоты, так как 
нашей нам для кредита на 3 млрд 
долларов не хватало. Возможно, 
сейчас Беларусь не хочет завязы-
ваться на российскую квоту, что-
бы избежать привязки к другим 
российским кредитам.

Рублевый рост
С учетом всех этих реалий 

заявления, сделанные прези-
дентами России и Беларуси по 
итогам встречи во время выхо-
да к прессе, лишь на первый 
взгляд выглядят традицион-
ными и малозначительными. 
Подчеркнув, что торгово-эко-
номическому сотрудничеству 
на переговорах было уделено 
«особое внимание», Путин тра-
диционно обратился к показате-
лям товарооборота, но при этом 
привел данные в рублях. «В этом 
году из-за резких колебаний на 
валютных рынках товарооборот 
в долларовом исчислении сни-
зился, а в рублевом, наоборот, 
возрос на 20,6%, до 1,3 триллиона 
рублей», – сказал он.

Домашняя заготовка о 
росте в рублях могла показать-
ся неуместной на фоне очеред-
ного падения российского рубля 
в день встречи, однако Путин 
невозмутимо пояснил, что этому 
«росту» способствовала торговля 
между торговыми партнерами в 
национальных валютах.

Таким образом, если раз-
говор о негативном влиянии на 
белорусскую экономику колеба-
ний курса российского рубля и 
был, то на все претензии белорус-
ский президент от российского 
получил достаточно конкретный 
ответ: торгуйте в российских 
рублях. И нечего требовать от 

белорусских экспортеров заклю-
чать в России контракты в аме-
риканских долларах, как это 
было год назад, когда надежды на 
доходы от российского эмбарго 
были похоронены девальвацией 
российского рубля.

Также Путин обратил вни-
мание на то, что в Беларуси, 
по данным Евразийского бан-
ка развития, уже накоплено 6,3 
миллиарда долларов россий-
ских капиталовложений. «Это 
40% всех наших инвестиций в 
страны СНГ. Создано более 3,5 
тысячи совместных предпри-
ятий во всех отраслях экономи-
ки», – также отметил он. То есть 
Россия у нас уже во всех отрас-
лях, что нам еще нужно? Теперь 
мы можем привлекать через них 
инвестиции: можно – россий-
ские, можно – западные, только 
спасибо скажут, им же напря-
мую не дают.

Упомянул Путин и «важней-
ший инвестиционный проект» – 
Белорусскую АЭС, отметив, что 
строительство ведется в строгом 
соответствии с графиком. А это 
значит, что кредит России на ее 
строительство нам тоже надо 
будет выплачивать в соответ-
ствии с графиком, то есть вместе 
с пуском станции.

Станция строится полно-
стью за российские деньги, нача-
ло выплат по кредиту совпадет 
со следующей президентской 
кампанией в Беларуси, так что 
тут есть над чем подумать. 
Чтобы были деньга на уплату 
долга, например, можно будет 
организовать экспорт электро-
энергии в Европу, с которой 
сегодня у Беларуси потепление, 
а с Россией – похолодание, и 
российскую электроэнергию в 
Европе точно покупать не будут.

Вы чьих будете?
Экономическая часть в испол-

нении Александра Лукашенко 
была более традиционной, хотя 
замечалось, что белорусский пре-
зидент всячески избегает даже 
намеков на критику России.

Упомянув о том, что «мы 
знаем о программе импорто-
замещения, которая реализу-
ется в Российской Федерации», 
Лукашенко «кстати» сообщил, 
что «мы уже вторую програм-
му по импортозамещению в 
Беларуси приняли», «мы поддер-
живаем эту программу» и «вы, 
с нашей точки зрения, в абсо-
лютно правильном направлении 
движетесь, и результат будет 
буквально в обозримом будущем».

А дальше Лукашенко сооб-
щил, что попросил «Владимира 
Владимировича и членов прави-
тельства России в присутствии 
наших членов правительства, 
что эта программа ни в коем 
случае не должна ухудшать воз-
можность и условия действия 
наших совместных предприятий, 
тем более в ситуации поставок 
белорусских товаров и услуг, что-
бы наши товары и услуги не счи-
тались иностранными, а были 
практически как российские, тем 
более что они закреплены как 
двусторонними соглашениями, 
так и нормами ЕАЭС».

Эта искренняя просьба 
(именно просьба, а не требование 
выполнить закрепленные согла-
шениями нормы) была дополнена 
заверениями в готовности «все-
мерно содействовать в удовлетво-
рении потребностей российского 
рынка по тем группам товаров, 
которые мы можем производить 
конкурентно по цене и качеству», 
а также привычными тезисами о 
глубокой кооперации наших про-
изводств, но без привычного дав-
ления «мы даем работу в России 
10 миллионам рабочих».

«Здесь говорили о локализа-
ции, много говорят. Допустим, 
наши гиганты – МАЗ, МТЗ и 
так далее – уже на 55–60% лока-
лизованы в Беларуси. То есть 
мы покупаем комплектующие, 
сырье и прочее и производим на 
финишном производстве гото-
вый товар, – «локализовал» на 
российском рынке продукцию 
наших гигантов белорусский пре-
зидент и выписал ей сертификат 
происхождения товара: – Так чей 
он? Он белорусско-российский».

Действительно, чей он, этот 
белорусско-российский товар? 
Наверное, это будет зависеть от 
того, кто за него заплатит. Если 
продавать в Россию, то будет рос-
сийский, а если на Запад и в дру-
гие страны, на чьи товары Россия 
наложила эмбарго, – то белорус-
ский.

Вот так традиционная бело-
русская «многовекторность» 
в сегодняшних геополитиче-
ских условиях принимает новые 
нетрадиционные товарно-денеж-
ные формы. Как бы только не 
пришлось потом расплачиваться 
российским рублем. В качестве 
единственного платежного сред-
ства на белорусско-российской 
территории.

Ирина КРЫЛОВИЧ

ПОЛИТКУХНЯ

Что у казака на уме, то и на языке
В ходе президентской изби-

рательной кампании николай 
улахович всячески пытался дис-
танцироваться от идеи «русского 
мира» и открещивался от харак-
теристики «пророссийский кан-
дидат», однако нет ничего тайно-
го, что не становится явным. 

Верховный атаман орга-
низации «Белорусское казаче-
ство», экс-кандидат в президен-
ты Беларуси посетил первый 
Большой круг Общероссийской 
общественной организации 
«Союз казаков-воинов России и 
зарубежья». Это был не просто 
сбор «православных ряженых». 
Это уже был съезд тех, кто «уча-
ствовал в возвращении России 
Крыма», кто воюет на «передо-
вой Новороссии» (они это так 
называют) – казаки бригады 
«Призрак», батальона «Сомали» 
и других реально воюющих каза-
чьих подразделений. Но пред-
ставитель белорусского казаче-
ства среди них не затерялся. Он 
открыто заговорил о необходи-
мости финансирования Россией 
политических сил в нашей стране. 

– Вы увидели, что мы, каза-
ки белорусские и украинские 
казаки, попали в борьбу между 

Евросоюзом и Россией, – заявил 
Николай Улахович. – В полити-
ческую борьбу. Раньше я гово-
рил, что казаки – они должны 
быть вне политики. Это было 
в какой-то степени нечестно с 
моей стороны. Мы всегда были в 
политике.

Я наблюдал, как во вре-
мя предвыборной кампании в 
Белоруссии мои соперники день-
ги просили у ОБСЕ. Огромные 
суммы. И они их получали. Они 
еще не бандеровцы, а молодо-
фронтовцы, разные там бээнэ-
фовцы… И только мы, патрио-

ты, участвовали на одном голом 
патриотизме. Думаю, этот 
вопрос надо пересмотреть. Если 
США на политику, на поддерж-
ку оппозиционных сил такие 
средства выделяет, то неужели 
Россия не найдет те средства, 
чтобы хотя бы наш русский мир 

привести в порядок? Сегодня ни 
одна общественная организа-
ция, ни одно общественное объ-
единение без материальной под-
держки жить не будет. Поэтому 
надо или вообще убрать и всех 
бросить в омут, или занимать-
ся этим серьезно. 

Цитата взята из сообщения 
Казачьего информационно-ана-
литического центра. 

Что в ней важно? Впервые 
нашелся белорусский политик, 
который открыто заговорил о 
том, что Россия должна под-
держать финансами адептов 
идеи «русского мира» в нашей 
стране. 

Напомним, что Николай 
Улахович возглавляет не толь-
ко организацию «Белорусское 
казачество», одновременно он 
является лидером Белорусской 
патриотической партии. И вот 
теперь возникает вопрос: патри-
отом какой страны является и 
сам Улахович, и члены его пар-
тии, и наши казаки  – Беларуси 
или России?.. Из последних 
высказываний можно сделать 
вывод, что все-таки России.

Игорь МОРОЗОВ.

Молоко для Китая
В настоящее время процеду-

ру допуска на рынок КНР про-
ходят около 10 белорусских ком-
паний, в том числе «Мозырские 
молочные продукты», Дятловский 
сыродельный завод, Глубокский 
молочноконсервный комбинат, 
Молодечненский молочный ком-
бинат. 

17 предприятий нашей стра-
ны уже имеют разрешение на 
поставки своей продукции в 
КНР. Среди них – «Савушкин 
продукт», «Бабушкина крынка», 

«Милкавита», «Здравушка-милк», 
«Верхнедвинский маслосырза-
вод».

Правда, пока успехи наших 
молокозаводов на китайском рын-
ке достаточно скромные. В январе–
сентябре 2015 г. из Беларуси в КНР 
экспортировано молока и сливок 
несгущеных всего на… 43 тысячи 
долларов США, а также молочной 
сыворотки на 254,3 тысячи долла-
ров. Другие молочные продукты 
пока не поставлялись.

Иван МИХАЛЕВИЧ.

Дзеці – гэта 
цяжкая 
работа

Хатнім гаспадыням, якія 
выхоўваюць дзяцей і нідзе не 
працуюць, дадуць своеасаблівую 
«адтэрміноўку» па выплаце 
падатку на дармаедства. Ва ўрадзе 
прапануюць не спаганяць збор з 
маці да дасягнення іх дзецьмі 10 
гадоў.

Пра гэта распавёў міністр 
па падатках і зборах Сяргей 
налівайка.

Нагадаем, што цяпер ад 
выплаты падатку на дармаедства 
вызвалены шматдзетныя маці 
і тыя, хто выхоўвае дзяцей ва 
ўзросце да 7 гадоў, а таксама 
дзіцяці-інваліда ва ўзросце 
да 18 гадоў. Аднак зараз ёсць 
меркаванне, што жанчын, 
якія выхоўваюць дзяцей, 
трэба вызваліць ад збору за 
ўтрыманства на больш працяглы 
перыяд.

ЧУЛІ?

И распределения 
не надо…

Кажется, власти придумали, как 5 лет после 
окончания медуниверситета удерживать на 

местах молодых врачей, не увеличивая срок 
обязательной отработки по распределению.

Беларускія 
біятланісткі 
атруціліся

Масавымі атручэннямі 
адзначыўся трэці этап 

Кубка свету па 
біятлоне, які 
праходзіць у 

славенскай Паклюцы. 
Як піша championat.

com, ахвярамі 
невядомага вірусу 

стала практычна ўся 
беларуская зборная.

Напярэдадні гонкі пераследу 
беларуская біятланістка надзея 
пісарава з’ехала ў лякарню ў 
Любляну. У дзень старту туды 
ж адправілася і дар’я Юркевіч. 
Паводле папярэдніх звестак, у яе 
дыягнаставалі разрыў слізістай 
абалонкі страўніка. Лёгкую нямо-
гласць адчула таксама і надзея 
Скардзіна. 

Паведамляецца, што ахвярамі 
віруснай эпідэміі сталі спартсме-
ны зборных Беларусі, Аўстрыі і 
Канады, якія пражываюць у 
адным гатэлі. Прычым зборная 
Аўстрыі захварэла практычна 
поўным складам.

Алергічны 
цэмент

З латвійскіх крам  
адклікаюць беларускі 

цэмент.
П р а д у к ц ы я  А АТ 

«Краснасельскбудматэрыялы» 
трапіла ў справаздачы 
еўрапейскай сістэмы хуткага 
абмену інфармацыяй аб 
небяспечных таварах RAPEX. 
Гаворка, у прыватнасці, ідзе 
пра 25-кілаграмовыя мяшкі з 
партыі ад 20 жніўня 2015 года. 
Як піша DELFI, у дадзенай партыі 
выяўлена высокае ўтрыманне 
хрому, у выніку чаго цэмент можа 
выклікаць у людзей алергічныя 
рэакцыі.

У Магілёве 
“замініравалі” 
аблвыканкам

Ананімнае 
паведамленне аб 

закладзенай выбуховай 
прыладзе паступіла 
вечарам у нядзелю.
На месца выехалі сілавікі, 

сапёры, лекары, кінолагі. З будын-
ка эвакуіравалі траіх чалавек. Рух 
транспарту па прылеглых вуліцах 
перакрылі. Але выбухоўку не 
знайшлі. А вось хулігана вылічылі 
хутка. Ім аказаўся 34-гадовы 
магілёвец, супрацоўнік аднаго 
з прыватных прадпрыемстваў, 
раней не судзімы. 

Евро 
к еврику…

В Беларуси в 5 раз повыше-
на ставка таможенного сбора за 
совершение таможенных опера-
ций в отношении транспортных 
средств для личного пользования.

Согласно указу №496, пла-
та за растаможку личного авто 
составит 50 евро вместо нынеш-
них 10 евро. Указ вступает в силу 
с сегодняшнего дня, то есть с 22 
декабря 2015 года.

Чаму «Белая Русь»
не становіцца партыяй?

5 мільёнаў для кілера
Дзяўчына наняла двух хлопцаў, каб яны правучылі 

саперніцу, але не чапалі маладога чалавека. 
Найміты «перастараліся» і забілі абодвух. Пра гэта 
паведамляе прэс-служба ГУУС Мінгарвыканкама.

АДУсЮЛЬ

На днях был опубликован 
указ А.Лукашенко №475 от 26 
ноября 2015 года, который внес 
изменения в ранее изданные ука-
зы главы государства. C 1 июня 
2016 года в частных медицинских 
центрах смогут работать только 
врачи первой и высшей катего-
рий. Требование касается и млад-
шего медицинского персонала.

Руководители многих коммер-
ческих медцентров тут же забили 
тревогу: что делать со специали-
стами, работой которых и адми-
нистрация, и пациенты доволь-
ны, но у которых нет первой или 
высшей категории? Увольнять? 
Представители Минздрава пари-
ровали: время на переподготовку 
персонала до 1 июня 2016 года 
есть, центры о готовящемся ново-
введении были проинформиро-
ваны заранее, а вводится новое 
требование для частников для 
того, чтобы «поднять качество 
оказания медицинских услуг, что 
напрямую связано с профессиона-
лизмом медицинских работников».

Но только ли для этого вноси-
лись изменения в ранее изданные 

нормативные акты? А не для того, 
например, чтобы у выпускников 
медвузов страны не то что попы-
ток – даже мысли не было, отра-
ботав два года по распределению, 
искать работу в частных центрах? 
Ведь теперь, согласно новому пре-
зидентскому указу, у молодых спе-
циалистов такого права не будет 
априори. Потому что для того, 
чтобы получить первую квалифи-
кационную категорию, врач обязан 
как минимум 5 лет отработать по 
специальности, а высшую – 8 лет. 
То есть теперь из госполиклиники 
или больницы в частную структу-
ру молодой доктор сможет уйти 
не ранее, чем через 5 лет после 
окончания вуза. А это именно 
тот срок обязательной отработки 
для выпускников-медиков, кото-
рый последние годы так активно 
обсуждался чиновниками от здра-
воохранения, назывался одним из 
наиболее эффективных в решении 
проблемы кадрового дефицита в 
госполиклиниках, но который вво-
дить не решались… 

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

ИМЕЙТЕ В ВИДУ

ПАЛІТКУХНЯ

Не сакрэт, што галоўная 
пралукашэнкаўская арганізацыя 
краіны – грамадскае аб’яднанне 
“Белая Русь” – задумвалася як 
партыя ўлады. Аднак партыяй 
пакуль не стала. Чаму?

«Белая Русь» мае 
арганізацыйныя магчымасці, каб 
стаць палітычнай партыяй. Але ў 
яе ёсць складанасці ў вызначэнні 
палітычнай асновы і ідэалагічнай 
скіраванасці.

Пра гэта заявіў старшы-
ня грамадскага аб’яднання 
аляксандр радзькоў, падводзя-
чы вынікі 2015 года, паведамляе 
агенцтва «Мінск-навіны».

Паводле слоў Радзькова, 
пошук ідэалагічнай платфор-
мы ўжо ідзе. «Але ці можам мы 
сёння з упэўненасцю сказаць, 
інтарэсы якога класа або якіх 
сацыяльных груп вызначаюць 
развіццё сучаснага беларускага 

грамадства? На якой платфор-
ме грунтавацца партыі?» – задаў 
пытанні кіраўнік арганізацыі.

Разам з тым ён паведаміў, 
што за 11 месяцаў 2015 года ў 
арганізацыю ўступілі каля 10 
тысяч чалавек. Пасяджэнне 
рэспубліканскага савета 
арганізацыі вырашана правесці 
30 студзеня 2016 года ў 
пашыраным складзе ў Малой 
зале Палаца Рэспублікі.

Такім чынам, выснова 
простая. “Белая Русь” мае 
задачы, але не ідэалогію. Задача – 
падтрымка дзеючага рэжыму. І ўсе, 
хто ўступае ў шэрагі арганізацыі, 
так бы мовіць, прысягаюць на 
вернасць. Але ідэалагічнага грунту 
пад усім гэтым проста не існуе. 
Толькі так можна “расшыфраваць” 
словы былога намесніка кіраўніка 
Адміністрацыі прэзідэнта 
Аляксандра Радзькова.

Трупы мужчыны і 
жанчыны са мноствам 
нажавых раненняў знайшлі 20 
снежня ў адной з кватэр па 
вуліцы Алібегава ў Мінску. Па 
целе мужчыны было нанесена 
каля 50 удараў нажом, па целе 
жанчыны – больш за 30.

У ходзе аператыўна-
вышуковых мерапрыемстваў 
міліцыя ўстанавіла, што да 
здзяйснення злачынства 
датычны двое маладых людзей, 
якіх наняла за 5 мільёнаў 

беларускіх рублёў былая блізкая 
сяброўка маладога чалавека.

Яна хацела адпомсціць 
новай дзяўчыне свайго былога 
каханка, але прасіла не забіваць 
саперніцу, а «адправіць» яе ў 
бальніцу тыдні на два, каб у 
гэты час паспрабаваць наладзіць 
адносіны з маладым чалавекам. 

Усе падазроныя затрыманы. 
За забойства ім пагражае 
пазбаўленне волі да 25 гадоў, 
пажыццёвае зняволенне або 
смяротнае пакаранне.

Беларускія казакі навучаюць школьнікаў валоданню  баявой зброяй. 
Фота зроблена на Гродзеншчыне.

(С зарубежной 
прессы)
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Б е л а р у С Ь

ПРАВЫ ЧАЛАВЕКА

К сВЕДЕНИЮ

«Хрущевка» за...
22 тысячи долларов

Цены на квартиры в Витебске 
нынче упали на 35 процентов. 
В сравнении с другими города-
ми Беларуси в этом областном 
центре отмечено максимальное 
падение стоимости жилья. Как 
сообщили «Народной Воле» в 
агентстве недвижимости ООО 
«Пакодан-Витебск», на это есть 
несколько причин. 

– Нужно отметить, что 
понизилась платежеспособность 
населения, – объясняет специ-
алист по продажам Александр 
Монаков. – Кроме этого, на резкое 
падение цен повлиял и первичный 
рынок – новостройки стали более 
доступными и привлекательными 
по срокам строительства. 

Цена на «хрущевку» в 
Витебске сегодня составля-
ет 22–29 тысяч долларов, хотя 
раньше за это же жилье про-
сили 35–37 тысяч. Квартиры в 
домах с новой планировкой 
стоят 29–45 тысяч долларов. 
Такая разбежка в цене объясня-
ется общим состоянием жилья, 
ремонтом, районом и другими 
факторами. Новостройка в рай-
оне Билево обойдется в 28–35 
тысяч долларов. Всего несколько 
лет назад новая однокомнатная 
квартира в этой части Витебска 
стоила 45–47 тысяч долларов. 
Несмотря на такое снижение цен, 
очередей в агентствах недвижи-
мости не наблюдается.

Отсутствие интереса со сторо-
ны населения объясняется просто 
– у людей нет средств на покупку 
жилья даже по новым ценам. По 
словам Александра Монакова, при 
средней зарплате в Витебске 3–3,5 

миллиона рублей приобрести 
самую дешевую «однушку» прак-
тически невозможно. 

– Пока не видно перспектив 
появления или развития крупных 
предприятий в регионе, – гово-
рит витебский специалист по 
недвижимости. – Где людям рабо-
тать, чтобы купить квартиру? 
Местные предприниматели так-
же говорят о низкой платежеспо-
собности населения. Например, 
торговый центр «Континент» 
практически пустует. Одним 
словом, приобрести сегодня 
жилье может себе позволить не 
каждый.

Если раньше многие белору-
сы зарабатывали деньги в России 
и вкладывали их в недвижимость 
у себя на родине, то сегодня это 
единичные сделки. Из-за эконо-
мического кризиса на заработки 
в соседнюю страну уезжает двое 
из десяти белорусов. Из-за низ-
ких доходов люди просто про-
едают свои сбережения. К сло-
ву, россияне уже не влияют на 
белорусский рынок недвижимо-
сти. Если до 2008 года многие 
сделки приходились на граждан 
Российской Федерации, то сегод-
ня их практически нет. 

– За этот год квартиры 
купили единицы пенсионеров, 
которые раньше переезжали в 
Беларусь, – говорит Александр 
Монаков. – Люди в возрасте 
выбирали нашу страну с точки 
зрения социальной стабильно-
сти. Также россияне перестали 
приобретать недвижимость в 
Беларуси для бизнеса.

Еще один фактор, который 

повлиял на резкое снижение цен, 
– коммерческая недвижимость. 
Люди покупали квартиры на пер-
вых этажах и сдавали в аренду. 
Но из-за снижения стоимости 
аренды спрос на покупку такого 
жилья упал.

НОВЫЕ ИМЕНА

Никита ЛАВРЕЦКИЙ:
«Весь бюджет моего фильма – 
заказ из «Евроопта»

В этом году одним из победителей кинофестиваля “Лістапад” стал 21-летний математик Никита Лаврецкий.
“Народная Воля” расспросила Никиту о том, почему он снимает в картинах своих друзей и не мешает ли ему 

отсутствие специального образования?
– никита, говорят, что 

вы потратили на фильм 
“Белорусский психопат”, с 
которым в этом году победили 
на “лістападзе”, 440 тысяч. речь 
идет о долларах?

– О белорусских рублях.
– но ведь это невозможно! 

надо же платить актерам, 
оператору.

– В своих фильмах я снимаю 
не профессиональных актеров, а 
своих друзей, знакомых, которые 
готовы работать бесплатно. 
Даже оператору не пришлось 
платить. На съемки приехала 
знакомая девушка с камерой 
(критики считают, что 
фильмы Лаврецкого относятся 
к жанру мамблкор, одна из его 
особенностей – участие актеров-
любителей). Для всей съемочной 
группы я заказал машину с едой 
из «Евроопта». Этот заказ на 
440 тысяч белорусских рублей 
и составил весь бюджет моего 
фильма. Об этих деньгах не 
жалею. Я накормил не каких-то 
левых людей, а своих друзей. 

Хотя, если честно, была еще 
одна причина для таких трат. 
Моих друзей надо было задобрить 
(смеется). В «Белорусском 
психопате» есть сцена, где три 
девушки должны перелезть 
через забор, окружающий дачу. 
Когда я писал сценарий, думал, 
что у них это получится. В 
фильме есть кадр, когда одна 
девушка совершает неудачную 
попытку и говорит: «Я не смогу 
перелезть». В реальности она 
говорила это мне, режиссеру. 
Потом пробовала еще пару раз. 
Расплакалась и убежала. Сразу 

после этой сцены хотела уехать 
на машине из этого «ада».

– а мне казалось, что 
друзей снимать легко. никаких 
райдеров, зао блачных 
контрактов…

– Да, но бесплатная работа – 
это своеобразная эксплуатация 
людей. После того, как съемки 
“Белорусского психопата” 
закончились, отзывы были 
разные. Один из друзей сказал: 
«Никита, я думал, это будут 
веселые выходные, с кем-то 
познакомлюсь, а мы фигней 
занимались, устали все, снимали 
до трех часов ночи. Больше 
никогда не буду сниматься» 
(смеется).

– Вам не мешает отсутствие 
специального образования?

– Мне кажется, оно совер-
шенно не обязательно. Что 
может быть лучше кинообразо-
вания, чем просмотр хороших 
фильмов? Еще в 1970-е Фрэнсис 
Коппола, создатель легендарно-
го «Крестного отца», говорил, 
что должно наступить светлое 
будущее, когда кино избавится 
от людей, получивших специаль-
ное образование. Да и сейчас в 
Америке каждые несколько меся-
цев появляются статьи, авто-
ры которых утверждают: зачем 
поступать в киношколу и тратить 
несколько десятков тысяч дол-
ларов, если за эти деньги мож-
но снять полноценный фильм? 
Я уверен, что кинорежиссером 
может стать человек, получив-
ший любое образование. Техника 
ведь простая: берешь камеру и 
начинаешь снимать. 

Свои первые фильмы я про-

бовал снимать еще в детстве. 
При том что родители никак не 
связаны с кино, они инженеры. 
Но серьезно стал снимать корот-
кометражки на втором курсе 
университета, когда учился на 
факультете прикладной матема-
тики и информатики. С того вре-
мени снял дюжину более-менее 
серьезных короткометражек и 
один полнометражный фильм.

– полученная специаль-

ность, выходит, совсем не при-
годилась?

– Чтобы спланировать съем-
ки, обзвонить и собрать людей, 
требуются организационные, 
логические умения. А логика 
– это основа математики. Да и 
гениальность – синоним того, 
что все сделано очень логично. 
Хотя в идеале нужно баланси-
ровать между моментами, когда 
надо снимать логично и когда 

надо довериться интуиции. Но 
все-таки без математики никак. 
Ведь преподавание этого пред-
мета – это моя основная работа, 
за которую платят деньги, пусть 
и небольшие.

– Вы верите, что сможете 
зарабатывать на своих филь-
мах?

– Конечно, смогу! Но я еще 
не достиг максимума по шка-
ле режиссерских умений. Если 
бы у меня был мозг Мартина 
Скорсезе (легендарный амери-
канский режиссер, снявший, сре-
ди прочего, «Банды Нью-Йорка» 
и «Авиатор»), это было бы вид-
но сразу. Поэтому если я сниму 
крутой фильм, это сразу будет 
заметно, и его возьмут на между-
народные фестивали. Пока это не 
всем очевидно. Например, когда 
оператор «Белорусского психопа-
та» узнала, что я хочу отправить 
заявку на участие в «Лістападзе», 
она засмеялась. А фильм победил.

– Ваши картины посвяще-
ны жизни ваших ровесников. 
нет желания сделать кино о 
ком-то другом?

– Если честно, нет. Все-таки 
я лучше всего знаю именно свое 
поколение. Кстати, если бы ста-
рики снимали фильмы о ста-
риках, это было бы нормально. 
Юмор в том, что чем старше ста-
новится режиссер, тем моложе 
становятся его герои. Например, 
последние фильмы француза 
Эрика Ромера, который умер в 
89-летнем возрасте, посвящены 
20-летним. И этот пример далеко 
не единственный…

Денис МАРТИНОВИЧ.

Досье «Народной Воли»
Никита Лаврецкий родился в 1994 году в Минске. Окончил 

минскую гимназию №42, лицей БГУ (последний – с золотой меда-
лью), факультет прикладной математики и информатики БГУ. 
Работает учителем математики в лицее БГУ. В 2015 году фильм 
Лаврецкого «День рождения в Минске» победил на фестивале 
короткометражного кино Cinema Perpetuum Mobile (первое место 
в номинации «Лепшы беларускі фільм»). В этом же году фильм 
«Белорусский психопат» был признан лучшим игровым фильмом (в 
национальном конкурсе) на XXII Международном кинофестивале 
«Лістапад-2015».

“Народная Воля” працягвае 
сачыць за тым, як развіваецца 
сітуацыя з затрыманнем у дзень 
інаўгурацыі А.Лукашэнкі на 
чыгуначным вакзале Мінска 
праваабаронцы Тамары 
Сяргей і абвінавачваннем 
яе ў рабаванні 300 долараў у 
нейкай грамадзянкі Тарасавай. 
Праваабаронца сцвярджала, што 
гэта правакацыя, і дамагалася, 
каб ёй прадаставілі вынікі 
міліцэйскай праверкі па факце 
яе затрымання і абвінавачвання. 
Але ні ў вызначаны законам 
тэрмін – 16 лістапада, ні пазней 
адказу з аддзела ўнутраных спраў 
на транспарце г.Мінска яна не 
атрымала. 

Ці не азначае гэта, што справа 
Сяргей знікла і праваабаронца 
мела рацыю, калі ў інтэрв’ю 
нашай газеце заяўляла, што 
6 лістапада яе проста хацелі 
затрымаць, каб яна і актывісты 
грамадскай ініцыятывы “Супраць 
беззаконнасці ў пракуратуры і 
судах” не трапілі да Лукашэнкі 
на інаўгурацыю? “Хацелі 
псіхалагічна націснуць, зварганілі 
пратакол, а паколькі было 
відавочна, што абвінавачванне 
ліпавае, пратаколу ходу не далі”, – 
сцвярджала Сяргей.

– Вынікаў праверкі няма 
дагэтуль, – кажа праваабаронца. – 
Але прыйшлі адказы на мае скаргі 
аб незаконным затрыманні, якія я 
пісала на імя міністра ўнутраных 
спраў шуневіча і генпракурора 
канюка. Міністр перанакіраваў 
маю скаргу на разгляд у ГУУС 
Мінгарвыканкама, і ў выніку яна 
апынулася ў Мінскім аддзеле 
ўнутраных спраў на транспарце. 
Двойчы я спрабавала сустрэцца з  
начальнікам аддзела аляксандрам 
Мінько, але, прайшоўшы асабісты 
надгляд і надгляд рэчаў,  не была 
дапушчана ў ягоны кабінет. Я 
адмаўлялася здаць на адкрытае 
захоўванне (пакласці ў файлік) 
мабільны тэлефон. Лічу, што 
такія рэчы павінны захоўвацца ў 
камерах захоўвання і зачыняцца 
на ключ, як гэта, напрыклад, 

зроблена ў Адміністрацыі 
прэзідэнта… Пазней я ўсё ж такі 
атрымала ад Мінько пісьмовы 
адказ на маю скаргу. Вельмі 
коратка ён паведаміў, што скарга 
разгледжана і парушэнняў 
Крымінальна-працэсуальнага 
заканадаўства пры маім 
затрыманні не ўстаноўлена. Усё! 
Ніякіх тлумачэнняў!

Але ў гэты ж час я атрымала 
адказ ад мінскага транспартнага 
пракурора Мікалая кротава. 
Аказалася, што маю скаргу, 
накіраваную генпракурору 
Канюку, перанакіравалі на разгляд 
менавіта яму.

Адказ Кротава мяне здзівіў. 
Ён паведаміў, што 10 лістапада 
2015 года пракуратура адмяніла 
пастанову аб адмове ва ўзбуджэнні 
супраць мяне крымінальнай 
справы. Матэрыялы накіраваны 
ў Мінскі аддзел унутраных спраў 
на транспарце, будзе праведзена 
праверка маіх довадаў аб загадзя 
лжывым даносе. 

– Ці дае гэта надзею, што 
ўдасца даказаць, што вас 
абылгалі?

– Не ведаю. Калі шчыра, 
я не веру, што хтосьці будзе 
шукаць Тарасаву і разбірацца ў 
гэтай справе. Я ўпэўнена, што 
маё затрыманне праводзілася 
па ўказцы спецслужбаў і ніхто 
цяпер супрацоўнікам міліцыі 
не дазволіць прыцягваць 
грамадзянку Тарасаву да якой-
небудзь адказнасці. Я думаю, што 
яе схаваюць і ніхто не зможа яе 
знайсці. Таму што прыйдзецца 
прывесці Тарасаву ў суд – а там 
яна можа расказаць праўду, у 
судзе будзе складана мармытаць 
завучаныя фразы. То бок я не 
выключаю, што, магчыма, будзе 
імітацыя дзейнасці, але вынікаў 
яна ніякіх не дасць. Гэта маё 
меркаванне.

* * *
Дзіўная краіна! Нават 

Тамара Сяргей, якая з’ела зубы 
на юрыспрудэнцыі, не можа 
абараніць саму сябе…

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Что изменится 
в налоговом 

законодательстве 
с 1 января 2016 года...

Неподъемные кредиты
Даже те, кто сегодня 

может купить квартиру, не 
спешат отдавать деньги за 
первый попавшийся вари-
ант. Нестабильность на рынке 
жилья заставляет людей зата-
иться в ожидании повторного 
снижения цен. 

– Покупатель мониторит 
рынок и не понимает, что 
происходит, – объясняет спе-
циалист «Пакодан-Витебск». 
– Человек, например, находит 
«двушку» за 35 тысяч в дол-
ларовом эквиваленте, а через 
некоторое время появляется 
вариант за 29 тысяч долларов. 
И покупатель убеждается: 
разумнее подождать и посмо-
треть, что будет дальше. 
Идет тенденция к снижению, 
которая приостанавливает 
активность рынка. 

Кредиты на недвижи-
мость, которыми ранее поль-
зовались белорусы, сегодня 
не популярны. Времена, когда 
банки выдавали кредиты под 
23 процента годовых, прошли. 
Сейчас ставка рефинансирова-
ния составляет 33–34 процента. 
Желающих заключить договор 

с банком на таких условиях 
немного. 

– Кредиты сейчас выда-
ются очень быстро, – говорит 
Александр Монаков. – Если 
раньше нужно было ждать 
3 недели, то сейчас получить 
деньги можно за 2–3 дня. Но 
уже около года я не видел, что-
бы кто-то финансировался за 

счет банка. Мы просчитыва-
ли: для кредита в 15 тысяч 
долларов нужно зарабатывать 
около 50 миллионов.

Как отмечает витебский 
специалист, встретить сегодня 
«чистого» покупателя, то есть 
такого, у которого есть полная 
сумма на покупку, трудно. Как 
правило, 8 из 10 желающих 
приобрести жилье обязательно 
что-то продают. Люди, напри-
мер, получают деньги за старую 

жилплощадь, добавляют сбере-
жения и приобретают квартиру 
в новостройке. 

Из-за ситуации, сложив-
шейся на рынке недвижимости, 
многие владельцы квартир не 
спешат выставлять свое иму-
щество на продажу. Как гово-
рится, ждут лучших времен. 
Сколько продлится такая ситу-
ация и как поведут себя цены, 
специалисты прогнозировать 
не берутся.

– Три месяца назад люди 
покупали квартиру в ново-
стройке за 46 тысяч в долла-
ровом эквиваленте, – рассказы-
вает агент по недвижимости в 
Витебске. – А сейчас это жилье 
даже за 35 тысяч долларов про-
дать не могут. На рынке про-
исходит какое-то непонятное 
движение. Поэтому люди и при-
держивают деньги: мол, а вдруг 
через некоторое время можно 
будет за 15 тысяч долларов 
приобрести тот вариант, 
который сегодня нельзя купить 
за 30 тысяч долларов?

Роман ВАСЮКОВИЧ.
Витебск.

Для населения:
– увеличатся в два раза 

(с 0,1 до 0,2 процента) став-
ки налога на недвижимость со 
второй и последующих квар-
тир в собственности;

– возрастет подоходный 
налог с выигрышей в азартные 
игры в размере 4 процентов;

– будет включен в цену на 
электричество и газ налог на 
добавленную стоимость (его 
ставка составляет 20 процен-
тов).
Для малого бизнеса: 

– предельный размер став-
ки курортного сбора вырастет 
с 3 до 5 процентов;

– ремесленники вместо 
одной базовой величины в год 
будут платить четыре;

– владельцы  агроусадеб 
будут платить 1 базовую вели-
чину не раз в год, а каждый 

месяц, когда осуществляется 
деятельность;

– планируется ввести 
запрет на применение упро-
щенной системы налогообло-
жения для организаций и ИП, 
которые оказывают услуги 
интернет-площадок, а также 
осуществляют розничную тор-
говлю через интернет;

– с 13,7 до 1,5 миллиар-
да рублей намечается снизить 
размер предельной валовой 
выручки, при которой ИП не 
сможет использовать упро-
щенную систему налогообло-
жения.

PS: д е п у т а т ы 
палаты пред-

ставителей проголосовали 
за эти и другие изменения 
в налоговой политике.

ПАЛІТКУХНЯ

Някляеў, Статкевіч і Шушкевіч ствараюць аргкамітэт 
па падрыхтоўцы і правядзенні Кангрэса дэмакратычных сіл

Уладзімір Някляеў, Мікалай 
Статкевіч і Станіслаў Шушкевіч 
аб’явілі аб стварэнні аргкамітэта 
па падрыхтоўцы і правядзенні 
Кангрэса дэмакратычных сіл 
Беларусі. 

У сумеснай заяве палітыкі 
падтрымалі зварот вядомых 
прадстаўнікоў культуры і 
грамадскіх дзеячаў да лідараў і 
актывістаў беларускай апазіцыі 

з заклікам кансалідавацца і 
правесці кангрэс дэмакратычных 
сіл для выпрацоўкі сумеснага 
плана дзеянняў. 

Някляеў, Статкевіч і Шушкевіч 
лічаць сімвалічным, што такі 
зварот з’явіўся напярэдадні 5-й 
гадавіны брутальных падзей 
19 снежня 2010 года. Іх можна 
было б пазбегнуць, калі б 
апазіцыя была кансалідавана, 

правяла Кангрэс, прыняла 
адзіную праграму і вылучыла 
адзінага кандыдата ў прэзідэнты, 
упэўнены аўтары заявы. 

«Выбары 2015 года такса-
ма маглі б быць іншымі, калі б 
апазіцыя дамовілася аб адзіным 
кандыдаце, выпрацавала сумесны 
план дзеянняў. Менавіта адсут-
насць адзінства прывяла да 
трагедыі на «выбарах» 2010 года 

і да фарсу ў палітычнай кампаніі 
пад назвай «выбары» ў 2015-м», – 
гаворыцца ў заяве. 

На думку Някляева, 
Статкевіча і Шушкевіча, «далей у 
гэты бок ісці няма куды – хіба 
толькі на адкрытую службу рэжы-
му», да чаго асобныя апазіцыйныя 
структуры, лічаць палітыкі, «ужо 
нібыта гатовыя – адразу пас-
ля прэзідэнцкіх «выбараў» яны 

заявілі пра ўдзел у «выбарах» 
парламенцкіх». І гэта пры тым, 
што пры дзейным выбарчым 
заканадаўстве правядзенне сва-
бодных дэмакратычных выбараў 
немагчымае, падкрэсліваецца ў 
заяве. “Значыць, апазіцыя згодна 
не на выбары, а на прызначэнне 
ў “палатку”. І ўнутры апазіцыі 
ўжо пачалася за гэта барацьба», – 
лічаць тры палітыкі. 

Някляеў, Статкевіч і 
Шушкевіч засцерагаюць дэмсілы 
ад гэтага шляху. «Шлях да 
дэмакратычнай, еўрапейскай 
Беларусі – гэта шлях праз сва-
бодныя выбары, якіх неабходна 
дабіцца, аб’яднаўшыся «, – гаво-
рыцца ў заяве.

Мікалай Статкевіч лічыць, 
што Кангрэс неабходна правесці 
ўжо ў лютым-сакавіку. 

З Беларусі штогод 
нелегальна 

выводзіцца каля 
8,8 мільярда 
долараў ЗША

Такая лічба прыводзіцца ў 
даследаванні Global Financial 
Integrity «Незаконны вываз 
капіталу з краін, якія развіваюцца». 

Па гэтым паказчыку мы 
займаем 21-е месца ў свеце сярод 
149 краін, якія развіваюцца.

Global Financial Integrity 
– амерыканская даследчая 
арганізацыя, якая аналізуе 
незаконныя фінансавыя 
патокі і выступае за прыняцце 
нацыянальных і міжнародных 
мер, якія закліканы іх скараціць. 
Прычым методыка разліку ўлічвае 
толькі нелегальна выведзеныя 
з краіны сродкі, аперацыі, не 
адлюстраваныя ў дакументах.

Усяго, паводле ацэнак GFI, 
з Беларусі ў 2004–2013 гг. было 
выведзена больш за 88 мільярдаў 
долараў. Прычым амаль 42% 
гэтай сумы – у апошнія 3 гады 
(штогод у сярэднім па 12 мільярдаў 
долараў). Самым «ураджайным» у 
гэтым сэнсе эксперты называюць 
2008 год, калі з краіны за мяжу 
«выцекла» больш за 13 мільярдаў 
долараў. 

У GFI мяркуюць, што 83,4% 
нелегальнага адтоку капіталу 
ажыццяўляецца шляхам 
скажэння фактычнага кошту 
экспарту і імпарту пры мытным 
дэклараванні. 

Калі разлікі GFI хоць бы 
збольшага дакладныя, то наша 
дзяржава, спрабуючы павысіць 
падаткі, тарыфы, адмяняючы 
розныя сацыяльныя выплаты, на 
самай справе не там шукае грошы. 
Але, з другога боку, відавочна і тое, 
што банкаўскія і мытныя аперацыі 
без сур’ёзнага прыкрыцця ў 
самых высокіх уладных кабінетах 
здзейсніць проста немагчыма.

«Адказ пракурора 
здзівіў...»

Тамара 
СЯРГЕЙ, 
праваабаронца:

Базавая велічыня падрасце

КАшАЛЁК

З 1 студзеня 2016 года 
памер базавай велічыні 

са 180 тысяч вырасце да 
210 тысяч. Такое 

рашэнне прыняў Саўмін.
Нагадаем, што база-

вая велічыня ўжываецца для 
вылічэння цэлага шэрагу 
паказчыкаў і нарматываў у сферы 
працоўных праваадносін, вызна-
чае памер штрафаў і пошлін. TU

T.
by

ЗА КРАТАМІ

Андрэй 
Бандарэнка 
мяняе турму

Зняволенага 
праваабаронцу 

Андрэя Бандарэнку 
пераводзяць са 

шклоўскай калоніі ў 
магілёўскую турму. 

Такое рашэнне было прынята 
на выязным судовым пасяджэнні ў 
шклоўскай папраўчай калоніі №17. 
Прычынай пераводу называліся 
«шматлікія парушэнні» рэжы-
му. Пра гэта агенцтву БелаПАН 
паведаміла дырэктар прыватнай 
інфармацыйна-кансультацыйнай 
установы «Рэгіён 119» Алена 
Красоўская-Каспяровіч.

Яна дадала, што для 
Бандарэнкі стане больш жорсткім 
рэжым, бо ў калоніі ёсць пэўная 
свабода перамяшчэння. У турме 
ён будзе сядзець у камеры і мець 
толькі дзве гадзіны штодзённай 
прагулкі.

Як паведамлялася раней, у 
2014 годзе Бандарэнку прызналі 
вінаватым у хуліганстве, злос-
ным хуліганстве і асабліва злос-
ным хуліганстве. Ён быў асуд-
жаны на чатыры гады калоніі 
ўзмоцненага рэжыму. Пазней па 
амністыі тэрмін быў скарочаны да 
трох гадоў. У Бандарэнкі ўзніклі 
канфлікты з вязнямі ў папраўчай 
калоніі №2 Бабруйска, куды ён 
спярша трапіў. Таму зняволе-
нага праваабаронцу перавялі ў 
Шклоў. Аднак і там яму прысвоілі 
так званы «нізкі статус». 
Бандарэнка неаднаразова прасіў 
адміністрацыю калоніі змясціць 
яго ў бяспечнае месца. Як правіла, 
гэта быў штрафны ізалятар.
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ИЗ ПОЧТЫ ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА ДЗЯКУЙ!

А свет  
не без добрых людзей

У гэта веру, хто б што ні 
казаў, спасылаючыся на час: 
маўляў, зараз не да высокіх матэ-
рый, усе дбаюць толькі аб сваім, 
каб хоць неяк выжыць…

Не спрачаюся, часы цяпер 
не лепшыя, і дбаць аб уласным 
выжыванні даводзіцца, ды і трэ-
ба, кожнаму. Але ж жыць толькі 
гэтым – звар’яцець можна!

…Мне ўжо выпадала рас-
казваць у газеце пра народны 
тэатр фальклору “Матуліна 
хата”, што ўзнік і працуе пры 
тэрытарыяльным цэнтры 
сацыяльнага абслугоўвання 
насельніцтва Маскоўскага раёна 
г.Мінска. Узнік ён у мікрараёне 
“Малінаўка” больш за тры гады 
таму і вядомы ўжо не толькі ў 
сталіцы, а і ў далёкай глыбінцы.

Нагадаю, як усё пачына-
лася. Даўно я заўважаў, што на 
лавачках ля шматпавярховак, 
дзе жывуць перасяленцы з чар-
нобыльскай зоны, збіраюцца, як 
калісьці на вёсцы, старыя людзі. 
Ніяк не прывыкнуць да новага, 
гарадскога ладу жыцця, яго няз-
выклага рытму, гулу-грукату. Не 
знаюць, за што рукі зачапіць, чым 
заняцца, калі не вядзе да звы-
клых неадчэпных спраў пільная 
патрэба. Заслужаны адпачынак, 
кватэра з усімі выгодамі – гэта, 
канечне, добра, але… Вяскоўцы 
сумуюць без роднай хаты, родна-
га поля, любых сэрцу краявідаў. 
Вось і выбіраюцца са сваіх утуль-
ных кватэр “на сяло” – лавачку 
ля пад’езда, каб пагутарыць з 
землякамі, згадаць аб дарагім, 
страчаным незваротна з-за неча-
канай страшнай навалы. Сядзяць 
часцей за ўсё з сумнымі тварамі, 
уздыхаюць, маўчаць. А то і – чую 
– заводзяць знаёмую змалку пес-
ню роднай старонкі.

Часта гаварыў са сваімі 
палескімі землякамі, разам 
думалі-гадалі: як падвесяліць 
тужлівы настрой людзей, сабраць 
спеўны гурт, каб пачулі яго не 
толькі ў межах гарадскога двара. 
І, галоўнае, каб адчулі адарваныя 
ад бацькоўскага кута вяскоўцы, 
што яны цікавыя і патрэбныя не 
толькі свайму перасяленскаму 
колу.

Насустрач нам прыйшлі 
добрыя людзі з ужо згадана-
га тэрытарыяльнага цэнтра, 
выдзелілі нам прасторнае памяш-
канне. Былыя палешукі панеслі 
сюды маляўнічыя вышыванкі, 

уборы, ручнікі, абрусы, 
тканыя посцілкі і дарожкі 
ўласнага вырабу. Бачым – 
можна цэлую вясковую хату 
аздобіць, вось і перанясём яе 
ў горад. Зручна тут збірацца 
на пасядзелкі-вячоркі, спя-
ваць і танцаваць, узнаўляць 
традыцыйныя нашы абрады 
і святы, якія ў памяці змал-
ку і без якіх не ўяўлялася 
жыццё. Хай прыходзяць у 
гэтую хату ўсе, хто пажадае. 
Прыходзяць і далучаюцца да 
глыбіннай народнай куль-
туры, ад якой многія гарад-
жане аказаліся адарваныя і, 
таго не разумеючы, папросту 
збедненыя.

Атрымалася ўсё, як 
задумвалі, нават больш за 
тое. Народны тэатр па імені 
“Матуліна хата” здолеў стаць 
прыцягальным цэнтрам для 
многіх жыхароў Малінаўкі. 
Услед за таленавітымі і ўсё 
яшчэ галасістымі старэйшымі 
жанчынамі пацягнуліся іх дочкі 
і ўнукі, моладзь. Нават з іншых 
раёнаў сталіцы сталі прыяз-
джаць, каб спасцігаць мудрасць 
сваіх продкаў, багаты паэтыч-

ны і вобразны свет народнага 
мастацтва. Ды і самі з ахвотай 
ўключаюцца ў творчы працэс.

Першыя поспехі акрылілі 
нашых артыстаў. Дзе б ні 
выступалі ці ў сваю “хату” 
запрашалі – паўсюль усхвалява-
ныя твары, падзякі, просьбы як 
часцей ладзіць святы, без якіх 
чарсцвее душа.

Аднойчы мы замахнуліся 
на далёкую, але ўсім жада-
ную вандроўку на зямлю сваіх 

бацькоў і дзядоў – Гомельшчыну. 
Вельмі ж хацелі пабачыць наш 
тэатр у Жыткавічах і Тураве, 
з якімі цесна звязаны леп-
шыя гады майго жыцця. Тут 
у свой час я меў гонар ства-
раць ансамблі народнага тан-
ца, якія жывуць дагэтуль і 
маюць вялікую папулярнасць. 
Падрыхтавалі мы спецыяльную 
праграму “Люблю наш край” 
і гатовы былі выправіцца  ў 
дарогу. Ды як? Мы ж працуем 

як самадзейны калектыў, без 
фінансавых уліванняў…

Але свет і сапраўды не без 
добрых людзей. На выручку 
прыйшоў цудоўны чалавек – 
пісьменнік, бізнесмен Валерый 
Сарока. Былы вясковец, ён 
па-сыноўску любіць вёску і яе 
людзей. Дзякуючы бескарыслівай 
дапамозе Валерыя Ларывонавіча 
мы і апынуліся там, дзе нас чакалі. 
І былі невыказна шчаслівыя, калі, 
наведваючы з падарункамі і вян-
ком родных песень дамы саста-
рэлых і сельскія клубы, бачылі 
іскрынкі радасці ў вачах людзей, 
што ў свой час аддалі ўсе сілы 
і здароўе дзеля таго, каб жыла 
наша зямля. І сам паэт – а ён быў 
разам з намі – не раз змахваў 
слязу…

Цяпер збіраемся наведаць 
Дзіцячы чарнобыльскі фонд 
у Буда-Кашалёве, затым зноў 
паедзем у Жыткавічы і далей – у 
Столінскі раён. І зноў, дзякую-
чы шчодрасці Валерыя Сарокі, 

сённяшнія палешукі 
сустрэнуцца са 
сваімі даравітымі 
землякамі, што 
і ў вялікім гора- 
дзе не забыліся пра 
бацькоўскі кут, 
нясуць у сэрцы і 
на вуснах галасы-
мелодыі любай 
навекі зямлі, знаё-
мяць са сцэнкамі з 
даўнейшага жыцця, 
танцамі-карагодамі, 
а б р а д а в ы м і 
дзеяннямі, іх зарадам 
дабрыні і святла.

На гэты раз з 
салодкімі дарункамі 
павязём на Палессе 
кнігі паэта-дабра-
дзея, а таксама газе-
ту “Народная Воля”. 

Хай разам з песняй прыходзіць 
да людзей і добрае слова Праўды 
і Надзеі.

З надыходзячымі Калядамі і 
Новым годам, дарагія людзі! Хай 
шчасціць вам ва ўсім, паўсюль і 
заўжды!

Мікола КОТАЎ,  
харэограф, мастацкі 

кіраўнік тэатра фальклору 
“Матуліна хата”.

Мінск.

Пісьменнік, 
бізнесмен 
Валерый 
Сарока. 

За что же со мной 
так поступили?

Уважаемый главный редактор!
Прошу опубликовать мое 

письмо не с целью восстановле-
ния меня на работе, а для нрав-
ственного урока молодым бюро-
кратам.

Я родился в семье, в кото-
рой выросло шестеро сыновей. С 
ранних лет мы познали тяжелый 
труд, голод и холод.

В 1972 году я получил удосто-
верение водителя третьего класса 
и до призыва в армию трудился 
водителем в Смолевичском райпо-
требсоюзе. После службы был при-
нят на работу в автопарк №2411.

В 1982 году руководство управ-
ления ДМСиБ Мингорисполкома 
закрепило за мной самосвал. Семь 
лет я был занят на благоустрой-
стве столицы. С 1991 года зани-
мался обслуживанием пассажи-
ров в Минлегавтотрансе.

На пенсию ушел в 2014 году. 
Однако без работы стал скучать и 
пошел работать водителем в орга-
низацию по механизированной 
уборке города. За мной закрепили 
МАЗ – самосвал и комбинирован-
ную дорожную машину (КДМ). 
Директор Петр Скребец подписал 
контракт на год.

В августе 2015 года меня 
командировали в Мядельский 

район для помощи ОАО 
«Будславское» в уборке урожая. 
Я на совесть работал от зари до 
зари, доставляя зерно от комбай-
нов на зерноток. Председатель 
правления Ж.В.Тиран тепло 
поблагодарил меня  за самоотвер-
женный труд.

Однако по возвращении в 
родную организацию меня ждал 
неприятный. Меня предупреди-
ли о том, что контракт со мной 
не будет продлен. Словно в душу 
плюнули.

Друзья говорят, что надо 
было бороться за свои права. Но, 
поверьте, нет никакого желания 
доказывать бюрократу свое пра-
во человеком зваться. Я со всей 
душой трудился на общее благо, 
а мое усердие оценили вот таким 
образом. Наверное, у директора 
немало проблем, но, как бы ни 
было, он в первую очередь дол-
жен видеть человека. За моими 
плечами 43 года трудового ста-
жа. Казалось бы, радуйся, отды-
хай… Но ведь я еще могу при-
носить пользу государству, могу 
работать. За что же со мной так 
поступили?

Виктор Петрович 
РАЗУМОВИЧ.

Минск.

ВсПОМНИМ!

Накануне 
 Чернобыльского 

«юбилея»…
В следующем году будут 

подробные рассказы и отчеты о 
Чернобыле. О людях и медицине, 
о флоре и фауне, о потерянных 
землях и потраченных деньгах, о 
судьбе ЧАЭС, о состоянии объек-
та «Укрытие-2», о возобновлении 
сельхозработ на загрязненных 
землях, о перспективах.

В преддверии этого печально-
го юбилея мне хотелось бы рас-
сказать о том, что беспокоит и 
волнует меня как гражданина, как 
инженера-строителя и бывшего 
средмашевца, как гомельчанина, 
который многократно выступал 
со статьями по чернобыльской 
тематике.

Беспокоит происходящее в 
Украине. Если разборки о статусе 
языка, переходящие в граждан-
скую войну, – это, на мой взгляд,  
внутреннее дело этой противоре-
чивой страны, то ветры, несущие 
из Чернобыля «мирный атом»,  
границ не знают. Это серьезный 
вопрос и для нашей страны, и 
для Российской Федерации, и для 
Европы, и для всего мира.

Попробуйте получить внят-
ную информацию о сроках окон-
чания работ на «Укрытии-2» (если 
упрощенно – это арочное соору-
жение, которое будет надвинуто 
над саркофагом). 

Авария на ЧАЭС и работы по 
ликвидации последствий пока-
зали техническую несостоятель-
ность великого СССР.  Я еще в 
1991 году писал, что  саркофаг 
дышит на ладан.

А сегодня хотелось бы спро-
сить: «Укрытие-2» – это действи-
тельно решение проблемы (хотя 
бы на 100 лет) или это хорошо 
продуманная идея по выманива-
нию и распилу валюты?

Беспокоит то, что мы ста-
ли беспечнее, потеряли осто-
рожность. Санитарные службы 
работают, но мы собираем ино-
гда грибочки и ягодки для себя 
и частенько не носим проверять. 
На улицах продолжают прода-
вать продукты питания c земли. 
Откуда они?

Не пропагандируются реко-
мендации по профилактическому 
питанию. Выбор продуктов сей-
час огромен. У меня предложение: 
разработанные Минздравом реко-
мендации мог бы тиражировать и 
распространять «Евроопт» через 
свою сеть. У меня сохранились 
такие рекомендации еще со вре-
мен БССР.

Хотелось бы получить какие-
то разъяснения от Минздрава по 
поводу радиопротекторов, напри-
мер, вокацита.

Настораживает возобновле-
ние сельхозработ в зоне. Я читаю, 
что все продумывается, проверя-
ется… Но, на мой взгляд, это не 
статичная местность со стабиль-
ными показателями. Ветер, осадки, 

эрозия почвы с переносом и т.п. 
Гарантированно чистой продук-
цией, на мой взгляд, может быть 
только электроэнергия, передава-
емая по проводам. Приведу про-
стой расчет. Допустим, с 1 гектара 
мы получим 100 центнеров пшени-
цы и продадим ее по 400 долларов 
США за тонну. То есть за год полу-
чим 4000 долларов. На одном гек-
таре можно разместить солнечных 
батарей примерно на 330 кВт и 
получить до 330.000 кВт·час элек-
троэнергии на сумму (0,08 долла-
ров США х 330.000) около 26.400 
долларов США (я даже не беру в 
расчет «зеленый» тариф) в год. А 
при «зеленом» тарифе эта сумма в 
2–3 раза больше. Логичен вопрос: 
а где взять деньги на покупку бата-
рей, на установку, на восстановле-
ние ЛЭП?

Это могут быть инвестпро-
екты под жестким контролем 
государства, с тщательными рас-
четами, с конкурсами, с привле-
чением самых передовых техно-
логий. Мировое сообщество нам 
задолжало.

Чернобыльская «война» про-
должается уже 29 лет. В ней есть 
все: чудовищный взрыв, невиди-
мый враг, люди, которые закры-
вали собой атомную амбразу-
ру, ковровые бомбардировки 
огромных площадей «мирным 
атомом», беженцы и переселен-
цы, солдаты и добровольцы, 
мародеры и «диверсанты-загото-
вители», которые травят ягода-
ми, грибами, рыбой и мясом из 
зоны своих соседей, москвичей… 
Строительство саркофага, частич-
ное его разрушение, ремонты, 
усиления; незаконченное до сих 
пор строительство «Укрытия-2», 
огромные загрязненные площади, 
непредсказуемые медицинские и 
генетические  последствия…

В этой войне не будет побе-
дителей. Но есть настоящие герои 
того «1-го Чернобыльского фрон-
та»: молодые солдатики и взрос-
лые мужики, которые мало что 
понимали; ученые, которые все 
понимали, но не отсиживались в 
кабинетах, а были на «передовой»; 
молодые лейтенанты-средмашев-
цы (мои товарищи по работе), 
которые летели за тысячи кило-
метров в Чернобыль. Десятки 
советских и партийных работни-
ков, которые организовывали все, 
не щадя своих жизней. Я горжусь 
тем, что лично знал александра 
адамовича Граховского. Это 
Настоящий Герой Беларуси! 

В преддверии юбилея 
Чернобыля надо было бы назвать 
одну из улиц Гомеля в честь 
героев-чернобыльцев и при-
своить посмертно звание Героя 
Беларуси Александру Адамовичу 
Граховскому.

Чтобы помнили…
Александр МЕЛЬНИКОВ.

сИТУАЦИЯ

Верните 
премии!

Стоит ли удивляться, почему 
спивается народ? На какие толь-
ко ухищрения не идут ради это-
го производители горячительных 
напитков! Вот, например, СООО 
«Малиновщизненский спиртово-
дочный завод – «Аквадив» при-
думал специальные бонусы для 
торговых предприятий. И нема-
лые. Скажем, только за семь меся-
цев нынешнего года поощрения 
для ООО «Евроторг» составили 
почти 10 миллиардов рублей, 
для ЗАО «ЮпифудаКолодищи» – 
603 с половиной миллиона, для 
Стародорожского райпо – 137,3 
миллиона, для Молодечненского 
райпо – более 118 миллионов 
рублей.

Малиновщизненские спир-
товодочники старались заманить 
в свои сети и частную торговлю, 
регулярно перечисляя им энные 
суммы в виде торговых премий. 
С одной целью – чтобы индиви-
дуальные лавочники, как и все 
остальные, старались сбывать 
как можно больше водки, вина, 
других спиртных напитков. Не 
хлебом же единым жив человек, 
в хмелю легче принимаются и те 
трудности, которые каждодневно 
опутывают горемыку.

Но у властей свои проблемы, 
и они признали практику тор-
говых бонусов негодной. Мол, 
все деньги от реализации спир-
товодочной продукции должны 
идти в бюджет. А потому пом-
ните, какое поручение было дано 
А.Лукашенко на совещании по 
вопросам развития алкогольной 
промышленности 20 августа? 
Взыскать с торговых организаций 
все деньги, перечисленные им в 
виде бонусов. Взыскать, несмотря 
на то, что в подавляющих случаях 
торговые премии отнесены к при-
были и со всех их сумм уплачены 
налоги в бюджет.

В непростом положении ока-
зались многие точки, реализую-
щие спиртоводочную продукцию. 
В конце года экономические пока-
затели и без того упали, а тут нуж-
но вернуть в казну миллионы, а то 
и миллиарды рублей.

Радуются только те, кто вхо-
дит в общественное объединение 
трезвенников.  Без премиальных 
работники торговли, может быть, 
не станут проявлять такую прыть 
в сбыте «зеленого змия», какую 
проявляли ранее.

Георгий СТАШЕВСКИЙ.

КАРЦІНА ЖЫЦЦЯ

Чаму сантэхнікі  
прыходзяць без запчастак?

8 снежня 2015 года да мяне 
ў кватэру нечакана завіталі 
сантэхнікі ЖЭС №93, каб праве-
рыць спраўнасць сантэхнічнага 
абсталявання, бо ў суседзяў, якія 
пражываюць паверхам ніжэй, 
працякае вада. Выявілася, што 
пад лічыльнікам гарачай вады 
неабходна замяніць пракладку. 
Але ў сантэхнікаў, аказваецца, 
нават такой простай запчасткі не 
бывае! Яны параілі мне з’ездзіць 
за ёю на калгасны рынак у 
гаспадарчы магазін. Паехала, 
але там пракладкі не аказалася. 
Прадаўшчыца параіла з’ездзіць 
ва ўнівермаг “Беларусь”. Там 
я купіла пракладку і хуценька 
пабегла ў дыспетчарскую, каб 
паспець да канца рабочага дня 
вызваць сантэхнікаў, бо яны ж 
адключылі гарачую ваду. Але 
для таго, каб выклікаць іх, трэба 
схадзіць да нейкага спецыяліста 

ЖЭС №93, каб ён ацаніў па- 
слугу і выпісаў квіток на аплату. 
Бяру квіток і бягу ў банк аплач-
ваць (заплаціла 97.600 рублёў) 
і вяртаюся ў дыспетчарскую, 
але рабочы дзень закончыўся, 
і заяўку прымаюць толькі на 
заўтра.

9 снежня прыйшлі два мала-
дыя чалавекі і ўстанавілі пра-
кладку. Я заўважыла, што гэта 
заняло пяць хвілін (16.45–16.50). 
Я здзівілася, што за такую 
прымітыўную работу мне давя-
лося заплаціць 97.600 рублёў. А 
колькі ж тады каштуюць больш 
складаныя работы, напрыклад, 
замяніць кран ці прачысціць 
сцёк вады? Ці не надта дарагая 
паслуга? Гэта, на мой погляд, не 
паслуга, а абдзіралаўка! Мы кож-
ны месяц плацім немалую суму 
на тэхнічнае абслугоўванне. Што 
гэта значыць?

На мой погляд, прафілактыч-
ны агляд і рамонт вузлоў і дэталяў, 
якія знасіліся, – гэта і ёсць 
тэхнічнае абслугоўванне. А з пун-
кту гледжання спецыялістаў, што 
гэта такое?

І яшчэ. Калі такі рамонт, як 
замена пракладкі, не ўваходзіць 
у аплачваемае намі тэхнічнае 
абслугоўванне, то, мусіць, варта 
было б забяспечыць сантэхнікаў 
ну хоць бы такімі дробнымі 
запчасткамі, як пракладкі (кошт 
адной – 1300 рублёў), каб ім не 
даводзілася дарэмна губляць час, 
а кліентам – бегаць шукаць па 
магазінах. На маю думку, такія 
работы павінны праводзіцца 
бясплатна, бо я ж не вінавата, 
што пракладка не вытрымала 
гарантыйнага тэрміну ці майстар 
неахайна яе ўстанавіў.

А.С.ГУРСКАЯ.
Мінск.

ВАс ЦІКАВІЦЬ...

Хто ж варты 
нацыянальнай 
літаратурнай 
узнагароды?

Раз на два гады 
Аляксандр Лукашэнка 
ўручае дзяржаўныя 
прэміі, у тым ліку – у 
галіне літаратуры і 
мастацтва. Наколькі 
вядома, літаратараў 
сярод лаўрэатаў апошнім 
разам увогуле не было. Як 
я разумею, таму, што 
не знайшлі ў краіне тых, 
хто варты ўзнагароды. 
І вось зараз цікавая 
сітуацыя: з аднаго боку, 
набліжаецца час уручэн-
ня дзяржаўных прэмій 
Рэспублікі Беларусь, 
з другога боку, ужо 
ўвесь свет прызнаў, 
што пісьменнікаў, вар-
тых нават самых 
аўтарытэтных сус-
ветных узнагарод, 
Беларусь мае. Таму мне 
проста цікава: хто ад 
літаратараў гэтым раз-
ам вылучаны на атры-
манне Дзяржаўнай прэміі 
ў галіне літаратуры?
Жанна САПРУНОВІЧ,  

Мінск.

Афіцыйная інфармацыя пра 
тое, хто знаходзіцца ў спісе на 
суісканне Дзяржаўнай прэміі, 
яшчэ не была абнародавана. Але 
што тычыцца літаратараў, то 
“Народная Воля” інфармацыю 
высветліла. На атрыманне 
Дзяржаўнай прэміі вылуча-
ны Міхась пазнякоў, кіраўнік 
мінскага гарадскога аддзя-
лення чаргінцоўскага Саюза 
пісьменнікаў. 

Пазнякоў – хрэстаматыйны 
дзіцячы пісьменнік, перакладчык, 
аўтар “Слоўніка эпітэтаў белару-
скай літаратурнай мовы” ў двух 
тамах, іншых навуковых прац у 
галіне мовазнаўства. 

Што выбітнага Міхась 
Пазнякоў напісаў у апошнія 
два гады, нам цяжка сказаць. У 
любым выпадку нейкай з’явай у 
літаратурным жыцці яго творы не 
сталі і вялікага рэзанансу не мелі.

ОТКЛИКНИТЕсЬ!

«Природа и фантазия» нуждается в друзьях
Природа и фантазия… 

Согласитесь, о многом говорит 
сочетание этих слов. Не случайно 
в далеком 1968 году группа твор-
ческих людей создала любитель-
ский клуб с таким названием.

Вначале в него входили масте-
ра традиционных для Беларуси 
видов творчества: соломоплете-
ние, лесная скульптура, флори-
стика. Со временем круг инте-
ресов членов клуба расширялся, 
появлялись новые направления: 
лоскутное шитье, ленточный 
дизайн, валяние из шерсти…

Помнится, в 1970 году в клуб 
пришла народная артистка СССР 
Стефания Михайловна Станюта. 
Она принесла прекрасно выпол-
ненную бижутерию из природ-
ных материалов. Даже сейчас ее 

экспонаты занимают достойное 
место на наших выставках.

Не могу не сказать, что спу-
стя несколько лет после откры-
тия клуба «Природа и фантазия» 
ее руководителем стал Александр 
Александрович Лейко. Это боль-
шой энтузиаст своего дела. Он 
сам с давних пор занимается 
«лесной» скульптурой.

Членами нашего клуба явля-
ются в большинстве своем люди 
пенсионного и предпенсионного 
возраста. Мастерство многих из 
них имеет широкий диапазон. Мы 
устраиваем выставки в библиоте-
ках и в других местах, где нахо-
дим поддержку. А несколько лет 
назад Александр Александрович 
стал вывозить наши выставки в 
районные города. И везде в кни-

гах отзывов теплые слова в адрес 
авторов экспонатов, восхищение 
тонким мастерством не профес-
сиональных, а мастеров-любите-
лей. Там, где была возможность, 
проводились мастер-классы, и, 
я думаю, после этого появились 
новые любители рукоделия.

Наша организация обще-
ственная, никем не финансиру-
ется. А если учесть, что, как я 
уже сказала, основные участни-
ки клуба пенсионеры, то можно 
понять, как непросто в наше вре-
мя устроить выставку, не имея 
никаких средств.

Все, что нужно для этого, 
Сан Саныч (так мы его назы-
ваем) в основном покупает за 
собственные деньги. Он долго 
искал помещение, где мы могли 

бы собираться, обсуждать теку-
щие дела. Но платить аренду 
клуб не в состоянии. Если вна-
чале нам предоставляли какие-
то помещения в обмен на наши 
выставки, то впоследствии хозя-
евам это казалось невыгодным, 
и нам приходилось уходить. Куда 
только не обращался Александр 
Александрович с письмами! 
Ходил на прием и в горисполком, 
и в Министерство культуры, и 
в Палату представителей, но, к 
сожалению, отовсюду присыла-
ли отписки (в лучшем случае), 
а иногда доходило до оскорби-
тельных эпитетов в адрес твор-
ческих работ наших участников, 
хотя наши экспонаты и в глаза 
не видели. Если иногда и предла-
гали какое-то помещение, то это 

были совершенно непригодные 
варианты. И, видимо, уже так 
досадил Сан Саныч руководите-
лям от культуры, что в последнее 
время даже если и устраиваются 
наши выставки (на определен-
ный срок), то через непродолжи-
тельное время звонят и просят 
забрать экспонаты: мол, помеще-
ние нужно под что-то другое.

Вот такое отношение у нас к 
людям, которые пытаются нести 
свое творчество в массы, не тре-
буя взамен ни денег, ни наград.

Может, прочитав мое письмо, 
найдется в Беларуси человек, кото-
рый протянет руку помощи наше-
му клубу «Природа и фантазия».

Евгения Михайловна 
РОКАШЕВИЧ.

Артысты “Матулінай хаты” прыехалі на вёску.

сПОВЕДЗЬ

Даруй мне, Маці-Беларусь…
Даруй мне, Маці-Беларусь,
Што і  парой “перабудовы”
Не змог цябе я засланіць
Ад пошасці дзвюхмоўнай змовы.

Мне гэты грэх не замаліць,
Да скону ён са мною будзе.
І ўсё ж спадзеву цеплю я,
Што прыйдзе час – даруюць людзі.

Нам хопіць волі, каб вярнуць
Красу і годнасць роднай мовы
І вымесці з рашучым “Не!”
Парэшткі той пачварнай змовы.

Фелікс ШКІРМАНКОЎ, 
ветэран Вялікай Айчыннай 

вайны.
г.Слаўгарад.
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шТО ТАМ, У сУсЕДЗЯЎ?

сЛЫшАЛИ?

ООО "ИГВИНГА ГРУППА" УНП 191751509

ЛЁс ЧАЛАВЕКА

НяскораНы 
      Міхаіл  Марыніч

Гісторыя ў фота
Сустрэча пятая: жыццёвыя катаклізмы

(Працяг. Пачатак у №№96–99.)
Калі ў мяне пытаюцца, навошта было 

ўдзельнічаць у прэзідэнцкіх выбарах 2001 года, я 
адказваю: бывае, у жыцці чалавеку патрэбна зрабіць 
галоўны выбар. Я яго зрабіў і ніколі аб гэтым не 
шкадаваў.

А паўплывала ў першую чаргу тое, што ўбачыў у 
Эстоніі і Латвіі.

Як кажуць, мы з імі выйшлі з аднаго “балота”, 
якое некалі называлася СССР, то бок стартавалі 
амаль з аднолькавых пазіцый, аднак гэтыя краіны 
вельмі хутка абагналі Беларусь у сваім развіцці.

Рыначную эканоміку там пачалі будаваць адразу 
пасля вызвалення ад Савецкага Саюза і выкладаць 
яе ў навучальных установах. Тая ж Латвія, напры-
клад, вельмі хутка стала галоўным знешнегандлёвым 
партнёрам Беларусі, абагнаўшы па гэтым паказчыку 
такіх “мастадонтаў”, як Германія і Англія.

Ганаруся, што ў гэтым ёсць і часцінка маёй пра-
цы ў якасці беларускага амбасадара. Пацвярджэнняў 
падобнай выснове можна прывесці нямала, але я 
спынюся толькі на адным прыкладзе.

У афіцыйны Дзень Незалежнасці нашай краіны, 
то бок 3 ліпеня 2000 года, мне ўдалося прывезці ў 
Беларусь (дакладней, у Віцебск) усіх акрэдытава-
ных у Латвіі замежных амбасадараў. Яны змаглі 
азнаёміцца з работай прыватнага на той час прад-
прыемства “Марка” і пагаварыць з яго дырэктарам 
Мартынавым. На ўласныя вочы пабачыць адно з 
першых сумесных прадпрыемстваў “Белвест”, што 
стваралі разам з нямецкай “Саламандрай”.

Замежным дыпламатам было цікава пабываць у 
доме, дзе нарадзіўся Марк Шагал, і ў сядзібе вядомага 
мастака Іллі Рэпіна, паглядзець на чашу амфітэатра, 
дзе праводзіцца “Славянскі базар”. Была, канешне, і 
нефармальная частка, з якой і захавалася гэтае фота.

На свежым паветры.
Вельмі хацелася, каб гэтым шляхам ішла і 

Беларусь, таму я імкнуўся зрабіць усё магчымае, 
каб за мяжой лепш пра нас ведалі. Напрыклад, 
на адкрыццё ў Рызе вядомай выставы “БелЭкспа” 
прыехаў тагачасны кіраўнік урада і мой былы пратэ-
жэ Уладзімір Ярмошын.

Дарэчы, пра такія прыклады вельмі станоўча 
потым выказалася беларускае МЗС. Маўляў, так і 
павінны працаваць дыпламаты. Безумоўна, тая паезд-
ка крыху падкарэктавала стэрэатыпы ўспрымання за 
мяжой нашай краіны, але засталася толькі “пясчын-
кай у моры”.

Галоўнае – адчуванне свабоды. У іншаземцаў на 
тварах – усмешкі, у магазінах – чаго толькі няма. У 
Беларусі ўсё было наадварот. Зноў пачала адраджац-
ца бюракратыя, і “заточана” яна была толькі на раб-
скае ідалапаклонства, а курс мы абралі вельмі далёкі 
ад хоць якіх дэмакратычных каштоўнасцяў.

Краіна пагружалася ў дыктатуру, якая моцна 
ўплывала на развіццё эканомікі і эканамічны курс. 
У беларускім МЗС сталі традыцыйнымі “накачкі” 
амбасадараў. Мы павінны былі не толькі татальна 
шукаць грошы, але і хлусіць замежным калегам 
пра “зніклых”, пра таямнічыя смерці патэнцы-
яльных канкурэнтаў Лукашэнкі, такіх як Генадзь 
Карпенка.

Смерць апошняга стала для мяне вельмі моц-
ным ударам, бо з ім у мяне былі добрыя, прыязныя 
адносіны. Мы даволі часта сустракаліся, падоўгу 
размаўлялі.

Вельмі спрыяў гэтаму збліжэнню наш агульны 
знаёмы, палітолаг Анатоль Майсеня (які, на жаль, 
таксама таямніча загінуў).

Калі я пасля ліквідацыі МЗЭС ехаў паслом 
у краіны Балтыі, Генадзь Карпенка так і сказаў: 
“Беражы сябе, мы яшчэ разам папрацуем”.

Спачатку я ўручыў даверчыя граматы ў Рызе, 
потым у Таліне і Хельсінкі. Паром да Фінляндыі 
з эстонскай сталіцы ходзіць кожныя паўгадзіны. 
Вельмі зручна, асабліва калі ўлічыць, што на яго 
можна заехаць і са сваёй (пасольскай) машынай.

Менавіта ў гэты перыяд адбыліся кардыналь-
ныя змены ў маім асабістым жыцці. Каб больш не 
вяртацца да гэтага пытання, скажу, што з самымі 
добрымі пачуццямі стаўлюся да маёй першай сям’і, 
да сыноў Паўла і Ігара, да жонкі Людмілы і сваякоў. 
Заўсёды з задавальненнем іду з імі на кантакт.

Разам з Людмілай, сынам Паўлам, унукам 
Захарам і Дзедам Марозам са Снягуркай.

Лёс распарадзіўся так, што з Людмілай мы 
разышліся і ў маё жыццё ўвайшла Таццяна Баранава. 
Гэта маё каханне да скону дзён. Дзякуючы ёй на свет 
з’явіўся яшчэ адзін Міхаіл Марыніч. Малодшы.

Вясной 2001 года былі абвешчаны чарговыя 
прэзідэнцкія выбары. Я адразу напісаў заяву з 
просьбай даць адпачынак на ўвесь перыяд выбарчай 
кампаніі. Аднак атрымалася інакш: мяне банальным 
чынам адазвалі і ў хуткім часе звольнілі.

Пасля рашэння ўдзельнічаць у прэзідэнцкіх выба-
рах адносіны калег вельмі змяніліся. Гэта я адчуў 
даволі востра. Некаторыя нават перасталі вітацца.

Хаця ў мяне і была кватэра ў Мінску, па зразуме-
лых прычынах прыходзілася пастаянна жыць у Рызе. 
З Беларусі да нас часта нехта прыязджаў у розныя 
камандзіроўкі. Ад іх і патыхала нейкім халадком.

Раз і назаўсёды хачу выказацца пра “ўплыў 
Мясніковіча” альбо некага іншага.

Я дастаткова самастойны чалавек, каб вырашаць 
свой лёс незалежна ні ад кога. Безумоўна, вельмі 
хацелася, каб наменклатура мяне тады падтрымала, 
бо настроі ў кіраўнікоў былі не вельмі спрыяльныя 
для Лукашэнкі і таму нейкія падставы ў прыхільнікаў 
“тэорыі змовы” ўсё ж існавалі.

Напрыклад, у выглядзе адпачынку на Рыжскім 
узмор’і Мясніковіча, які тады кіраваў прэзідэнцкай 
Адміністрацыяй. Асабліва калі ўлічыць, што адбы-
валася гэта напярэдадні прэзідэнцкіх выбараў, а я, 
як беларускі пасол, павінен быў з ім кантактаваць…

Аб чым мы размаўлялі, зараз неістотна, бо далей 
слоў нічога не пайшло…

Дарэчы, пазней менавіта Міхаіл Уладзіміравіч 
патэлефанаваў мне ў Латвію, і яго галоўны, як мод-
на зараз казаць, мэседж можна сфармуляваць так: 
“Навошта табе гэта трэба?”

Па сутнасці, прыняць паўнавартасны ўдзел 
у выбарах не атрымалася, аднак нават па сустрэ-
чах, якія ў мяне ўсё ж такі адбыліся, магу сказаць 
упэўнена: шанец перамагчы быў.

На жаль, яго не скарысталі.
У тым, што мяне не дапусцілі да ўдзелу ў 

прэзідэнцкіх выбарах, у першую чаргу вінаваты тыя, 
хто кіраваў выбарчым штабам. Мяне элементарна 
“кінулі” Сечка, Пашкевіч і нейкі Алампіеў. Яны добра 
ведалі, што да некаторых подпісаў будуць прэтэнзіі, 
але наўмысна падставіліся. А потым вельмі хутка 
вярнуліся на месцы сваёй былой працы і “забылі” пра 
свае “сімпатыі” да рыначнай эканомікі і дэмакратыі.

На жаль, “кінулі” не толькі мяне. Падманулі 
і тых, хто непасрэдна збіраў подпісы, і тых, хто 
звязваў з прозвішчам Марыніча шчырую надзею на 
перамены.

Адкрыта кажу, такой здрады я не чакаў. Крыўда 
на гэтых людзей у мяне засталася і па сённяшні 
дзень. І не толькі ў мяне. Няхай ім за свой учынак 
будзе сорамна перад нашчадкамі.

Самае агіднае, што працавалі ў выбарчым шта-
бе яны зусім не бескарысліва. Менавіта з-за такіх 
“дзеячаў” палітыку і называюць бруднай справай…

Хутчэй за ўсё ім нехта “дапамог”.
Расказвалі, што будучы старшыня КДБ 

Сухарэнка публічна хваліўся, што мяне ніколі не 
дапусцяць да выбараў.

І ўвогуле. Як і раней, я лічу, што ў нашай апазіцыі 
можа атрымацца нешта станоўчае толькі ў тым выпадку, 
калі ёю перастануць “кіраваць” беларускія спецслужбы.

На жаль, у 2001 годзе нічога станоўчага не атры-
малася.

Калі Уладзімір Ганчарык стаў адзіным 
апазіцыйным кандыдатам, я актыўна падтрымаў яго, 
аб чым сведчаць і здымкі таго часу, якія захаваліся ў 
сямейным архіве.

Разам з Сяргеем Калякіным, Паўлам 
Казлоўскім і Міхаілам Чыгіром.

Сярод выбаршчыкаў.
Яшчэ падчас знаходжання ў розных улад-

ных структурах (міністэрская і пасольскія паса-
ды) я заўсёды цікавіўся эканамічным развіццём 
нашай краіны, аднак па зразумелых прычынах 
быў абмежаваны ў магчымасці выказацца. Усё 
змянілася пасля публічнага намеру прыняць удзел 
у прэзідэнцкіх выбарах 2001 года. Улада больш не 
лічыла мяне сваім, а я не лічыў у далейшым магчы-
мым стрымліваць асабістыя эмоцыі.

Мякка кажучы, яны былі не на карысць ство-
ранай сістэме.

(Заканчэнне на 6-й стар.)

«Яны гатовы жыць  
без святла і вады,  

толькі б застацца ўкраінцамі...»
Рэгіянальныя выбары ва Украіне прайшлі яшчэ 25 кастрычніка. 

Аднак з-за правядзення антытэрарыстычнай аперацыі па-за 
выбарчым працэсам апынулася частка Данецкай вобласці, 

Марыупаль і некаторыя іншыя тэрыторыі. Выбары там былі 
перанесены на месяц і адбыліся толькі напрыканцы лістапада.

Туды, у зону баявых дзеянняў, падчас правядзення электаральнай 
кампаніі ў якасці назіральніка адправілася беларуская 
праваабаронца Наталля Гарачка. За час знаходжання  
ва Украіне яна разам з жыхарамі пасёлка Гранітнае,  

што ў Валнавахаўскім раёне Данецкай вобласці,  
двойчы трапіла пад мінамётны абстрэл.

Аб тым, як адбываюцца выбары ва Украіне, як ва ўмовах  
баявых дзеянняў выжываюць украінцы, Наталля Гарачка  
распавяла карэспандэнту «Народнай Волі».

– Ва Украіну я адправілася 
пасля таго, як прайшла спецы-
яльнае анкеціраванне і атрыма-
ла статус назіральніка ад місіі 
АБСЕ, – расказвае Наталля. – За 
час знахожання ва Украіне пабы-
вала на розных выбарчых участ-
ках у Харкаве, Днепрапятроўску, 
Марыупалі. Мая галоўная высно-
ва наконт выбарчага працэсу 
такая: у ахопленай вайной Украіне 
выбары праходзяць больш адкры-
та, празрыста і дэмакратычна, 
чым у мірнай Беларусі.

– што вы маеце на ўвазе?
– Мне ёсць з чым 

параўноўваць, паколькі ў Беларусі 
я была назіральнікам падчас 
розных кампаній. У адрозненне 
ад нашай краіны, ва Украіне ў 
празрыстым выбарчым працэсе 
зацікаўлены ўсе – ад шараговага 
выбаршчыка да старшынь выбар-
чых камісій. Мяркуйце самі.

Па-першае, ва Украіне няма 
датэрміновага галасавання. 
Па-другое, урны на ўсіх участ-
ках – празрыстыя. Іх нельга не 
тое што выносіць з участкаў, а 
нават перасоўваць хаця б на 
сантыметр. За гэтым сочаць 
усе: не толькі назіральнікі, а і 
сябры камісій. Па-трэцяе, падчас 
падліку галасоў старшыня камісіі 
робіць (не дазваляе камусьці, а 
менавіта самастойна робіць) усё, 
каб назіральнікі маглі бачыць 
кожны бюлетэнь. Кожны бюле-
тэнь асобна дэманструецца ўсім 
зацікаўленым бакам, каб было 
бачна, за каго аддадзены той 
ці іншы голас. Пасля таго, як 
падлік адбыўся, назіральнікаў 
запрашаюць сфатаграфаваць ці 
зняць на відэа працэс апячат-
вання бюлетэняў. У параўнанні з 
беларускімі выбарчымі рэаліямі 
выбары ва Украіне – казка. І што 
самае важнае –потым няма ніякіх 
сумневаў у сапраўднасці вынікаў!

– Заўваг, я так разумею, у вас 
не было...

– Былі. Разумееце, ва Украіне 
нельга сфальсіфікаваць выба-
ры на этапе галасавання. Таму 
некаторыя кандыдаты рабілі 
гэта загадзя. У тым жа Харкаве 
літаральна на кожным ліхтарным 
слупе адкрыта віселі аб’явы адна-
го з кандыдатаў: “Куплю голас”. 
Ніжэй кошт – сума даходзіла да 
800 грывень (35 долараў. – Аўт.) 

і кантактны тэлефон. Мы павінны 
былі ў тым ліку “адлоўліваць” і 
тых, чый голас быў куплены.

– а як вызначыць, што на 
ўчастак прыйшоў “куплены” 
выбаршчык?

– Усё проста: яму ж трэ-
ба даказаць, што ён "правільна" 
прагаласаваў, і таму падкупле-
ныя людзі фатаграфавалі свае 
бюлетэні. Назіральнікі, убачыўшы 
ў кабінцы фотаўспышку, неад-
кладна інфармавалі пра гэта стар-
шыню камісіі. Некалькіх падку-
пленых выбаршчыкаў я злавіла 
за руку самастойна. Да таго ж 
пры падліку галасоў на адным з 
участкаў мае лічбы і лічбы, агуча-
ныя камісіяй, не супалі – паводле 
маіх падлікаў, за кандыдата было 
аддадзена на адзін голас больш, 
чым агучана. Я звярнула ўвагу 
старшыні камісіі на гэты факт. І 
што вы думаеце? Той спакойна, 
без скандалу, стаў пералічваць 
бюлетэні. Дарэчы, мая лічба ака-
залася правільнай, і аднаму з 
кандыдатаў вярнулі скрадзены 
голас. Здавалася б, драбніца, але 
менавіта з такіх драбніц і склада-
ецца карціна празрыстасці ўсяго 
выбарчага працэсу.

– Ведаю, што акрамя 
назірання за выбарамі вам 
давялося пабываць і ў зоне пра-
вядзення антытэрарыстычнай 
аперацыі...

– Так, мне давялося 
патрапіць у пасёлак Гранітнае 
Валнавахаўскага раёна Данецкай 
вобласці. Каб вы разумелі, гэты 
населены пункт аддзелены ад 
іншых ракой Кальміус. Дык вось 
там, на іншым беразе, вёска 
Старамар’еўка, якая кантралюец-
ца сепаратыстамі. Можна сказаць, 
што Гранітнае знаходзіцца на лініі 
прамога сутыкнення з сіламі, 
якія супрацьстаяць Нацгвардыі 
Украіны. 

Што я там пабачыла? Гранітнае 
– напалову знішчаны населены 
пункт. Разбураныя дамы, шко-
ла з выбітымі шыбамі, будынак 
шпіталя без даху... Першае, што 
кінулася ў вочы, – адсутнасць 
электрычнасці. Справа ў тым, 
што лініі электраперадачы, якія 
забяспечвалі населены пункт 
святлом, засталіся ў пасёлку 
Тэльманава, які не кантралюец-
ца ўкраінскай арміяй. “Мірныя 

апалчэнцы”, “абараняючы 
ўкраінцаў ад навалы”, не знайшлі 
нічога лепшага, як адключыць 
падачу ў Гранітнае святла, а зна-
чыць, і вады, бо населены пункт 
трымаўся на электрапомпах. На 
момант майго прыезду пасёлак 
жыў так ужо амаль месяц. Але 
людзі не пакідаюць родныя хаты, 
застаюцца ў Гранітным. Калі я там 
знаходзілася, то ў пасёлку жыло 
дзве з паловай тысячы чалавек, а ў 
мірны час колькасць насельніцтва 
складала прыкладна сем тысяч. 
Людзі не пакідаюць свае дамы з 
дзвюх прычын: па-першае, многім 
папросту няма куды падзецца, 
па-другое, людзі застаюцца для 
таго, каб тут заставаліся і ваен-
ныя, якія іх абараняюць.

– Як выжываюць жыхары 
Гранітнага?

– Украіна выконвае сацы-
яльныя абавязацельствы перад 
сваімі грамадзянамі ў зоне АТО 
– людзям плацяць пенсіі, зарпла-
ты. Аднак гранітны завод, на якім 
працавала большасць жыхароў 
пасёлка, зараз не дзейнічае. Людзі 
вымушаны перабівацца разавымі 
заробкамі ці ездзіць на працу ў 
Марыупаль.

Адзначу, жыхары Гранітнага 
размаўляюць па-руску і пры 
гэтым лічаць сябе ўкраінцамі і 
не разумеюць, хто іх і ад каго 
прыйшоў абараняць. Яны гатовы 
жыць без святла і вады, толькі 
б застацца ўкраінцамі, гатовы 
цярпець столькі, колькі трэба. А 
выжываюць дзякуючы ўкраінскім 
ваенным. У Гранітным расква-
тараваны батальён украінскіх 
вайскаў. Камандзір батальёна 
вельмі клапоціцца аб мясцо-
вых жыхарах. Яго байцы дапа-
магаюць мясцовым жыхарам 
з лекамі і прадуктамі. Каб хоць 
неяк наладзіць жыццядзейнасць 
пасёлка, ваенныя аддалі мірным 

жыхарам генератары, якія працу-
юць на салярцы. Святло ў пасёлку 
ёсць, але выкарыстоўваюць яго 
толькі для таго, каб прыгатаваць 
ежу для дзетак у садку і шко-
ле, якія, дарэчы, адрамантавалі 
таксама ўкраінскія вайскоўцы. 
Дарэчы, нягледзячы на ваенныя 
дзеянні, заняткі ў мясцовай школе 
не спыняліся ні на адзін дзень. 
Праўда, праходзяць яны толькі ў 
светлы час сутак.

На пачатак навучальнага 
года ў Гранітным было каля 190 
школьнікаў рознага ўзросту. Я 
пагутарыла з дырэктарам шко-
лы – Лесяй Сцяпанаўнай Косэ. 
Што сказаць – гэта вельмі моцная 
духам жанчына. Пасля пачатку 
баявых дзеянняў яна не пакінула 
Гранітнае, засталася разам з 
дзецьмі і зараз клапоціцца, каб 
кожны школьнік хоць бы раз у 
дзень паеў. Гатуюць дзецям прама 
ў школе. Калі няма святла, ежа 
гатуецца ў кацялках на дровах. 
Школа ахоўваецца ўзброенымі 
ваеннымі. Тут жа на падло-
зе ў школе расцелены матрацы, 
загатоўлена вада, каб можна было 
перасядзець раптоўны абстрэл. 
Карціна, з аднаго боку, жахлівая, 
а з іншага – прыходзіць разумен-
не таго, наколькі некаторыя людзі 
самаахвярныя... Як, напрыклад, 
гаспадыня адзінай у Гранітным 
крамы. Жанчына не закрыла 
бізнес, хаця, зразумела, зараз 
яўна не даводзіцца разлічваць на 
прыбыткі, але магазін працуе для 
таго, каб мясцовыя маглі купіць 
самыя неабходныя прадукты.

Глядзела я на гэтых людзей 
і лавіла сябе на думцы: наколькі 
ж нашы праблемы мізэрныя ў 
параўнанні з тым, што даводзіцца 
перажываць людзям там!

– а як выконваюцца Мінскія 
пагадненні? пад абстрэлы 
траплялі? 

– Раней такое я бачыла толькі 
ў кіно... Хаця ў кіно перад бамбёж-
кай ці абстрэлам гучыць паперад-
жальная сірэна... У Гранітным усё 
прасцей і страшней: бачыш, што 
шыбы затрэсліся ці пачалі выля-
таць – хавайся. Людзі да гэтага, на 
вялікі жаль, ужо прызвычаіліся. 
Як толькі пачынаецца абстрэл, усе 
арганізавана хаваюцца ў сутарэн-
нях. Калі абстрэл цягнецца суткі, 
украінскія ваенныя аддаюць 
мясцовым жыхарам прадукты 
харчавання, каб людзі дажылі да 
магчымасці выйсці на вуліцу...

За той час, што я была ў 
Гранітным, нас абстрэльвалі 
двойчы – яскравы прыклад 
таго, як выконваюцца Мінскія 
дамоўленасці аб перамір’і. 
Абстрэл пачаўся пад вечар... 
Стралялі з мінамётаў, ды так, 
што павыбівалі ў школе шыбы... 
Перачакаць абстрэл давялося 
ў бункеры. Усяго было чатыры 
мінамётныя стрэлы. Цягнулася 
гэта, можа, паўгадзіны. Калі 
быццам бы ўсё сціхла, я вышла 
са схованкі. І тут – аўтаматныя 
чэргі... Украінскія ваенныя крыч-
ма крычалі: “Назад, у бункер!” 
Карацей, давялося перажыць 
некалькі жахлівых імгненняў... 

– а сярод украінскіх ваен-
ных настрой які?

–Пытанне неадназначнае.
Пачну здалёк. Я на ўласныя 
вочы бачыла, як на захопле-
ных “апалчэнцамі” тэрыторыях 
адна агнявая кропка абстрэль-
вае іншую. Так для расійскіх 
ТБ-каналаў ствараецца карцінка, 
што ўкраінцы першымі быц-
цам бы адкрываюць агонь па 
пазіцыях сепаратыстаў. Насамрэч 
украінскі бок выконвае Мінскія 
пагадненні. Наколькі я магла 
бачыць, украінцы ніколі не стра-
ляюць першымі, бо, згодна з 
дамоўленасцямі, яны маюць права 
толькі абараняцца – умоўна кажу-
чы, адказваць тады, калі іх жыц-
цям пагражае рэальная небяспека. 
Таму настрой сярод украінскіх 
ваенных такі: калі б далі загад, 
то “апалчэнцаў” бы выціснулі 
да расійскай мяжы. І выціснулі 
б даўно. Загада такога няма, а 
хлопцаў, якія гінуць на гэтай вай-
не з украінскага боку, з кожным 
днём усё больш...

Віталь ГАРБУЗАЎ.

Мать Терезу 
объявят святой  

в сентябре  
2016 года

Основанием для канонизации 
стало излечение 35-го бразильца 
ее молитвами.

Процедура канонизации, 
которая возведет мать Терезу в 
лик святых, по решению Папы 
Римского Франциска состоится 4 
сентября 2016 года. Об этом сооб-
щает Corriere della Sera. По словам 
понтифика, это событие станет 
одной из основных вех проходя-
щего Юбилейного года милосер-
дия.

Специальная комиссия 
Ватикана по прославлению под-
вижников церкви признала чудом 
научно не объяснимое излечение 
35-го бразильца молитвами мате-
ри Терезы, что служит формаль-
ным основанием для причисления 
ее к лику святых.

Албанка по происхождению, 
мать Тереза родилась в Скопье в 
1910 году, но много работала в 
Калькутте (поэтому ее часто назы-
вают мать Тереза из Калькутты), 
где основала благотворительную 
миссию. Там же она скончалась в 
1997 году. В 1979 году мать Тереза 
удостоилась Нобелевской премии 
мира. В 2003 году по инициативе 
Папы Иоанна Павла II она была 
провозглашена блаженной.



Хацелася б 
пабачыць яго…

Так не страшылі за тысячу 
гадоў нячыстай сілай, чэрцямі, 
злым духам, як страшаць 
беларускім нацыяналізмам. 80 
гадоў з дня ў дзень – кожная 
газета, дзень і ноч – радыё 
і тэлебачанне, што ні сход, 
ні нарада, ні з’езд – толькі і 
чуецца: “Смерць беларускаму 
нацыяналізму! Страшней за яго 
няма нічога ў свеце!” Натуральна, 
хацелася б пабачыць яго, 
паглядзець: няўжо ён сапраўды 
гэтакі страшны? Але дзе, дзе 
пабачыць?..

1997.

Сказаў 
Салтыкоў-
Шчадрын

Так, гэта сказаў класік 
расійскай літаратуры, геніяльны 
сатырык, вялікі мысляр-мудрэц 
Міхаіл Яўграфавіч Салтыкоў-
Шчадрын.

“Пісьменнік, сэрца якога 
не перахварэла ўсімі хваробамі 
грамадства, унутры якога ён дзеіць, 
наўрад ці можа прэтэндаваць у 
літаратуры на значэнне вышэй 
пасрэднага і хуткаміноўнага”.

Глыбінная сутнасць гэтага 
выказвання была паўторана 
наступнікамі генія тысячы разоў, 
і паўтараецца сёння, і будзе 
паўтарацца заўтра.

1988.

Пра гумар, 
пра іронію і 
самаіронію

Узровень гумару, іроніі і 
самаіроніі – гэта ступень узняцця 
чалавецтва над першабытнасцю, 
над тым станам чалавечага 
агульнажыцця, калі гумару, іроніі 
і самаіроніі не было, калі ўсё 
было сур’ёзна і занадта сур’ёзна. 
Чалавек стаў чалавекам, калі ён 
засмяяўся. Гумар – сведчанне 
свабоды духу, дэмакратызму ў 
пачуццях, у думках, у настроях, 
першы і найдакладны знак 
адрыву ад догмаў, ад схаластыкі, 
ад шаблону, ад руціны, коснасці і 
мерцвячыны.

1999.

Што шкадуе – 
добра, але…
Быкаў шкадуе, што не 

папрасіў у Салжаніцына 
прабачэння за свой подпіс пад 
ганебным патрабаваннем групы 
пісьменнікаў – выгнаць аўтара 
“Архіпелага ГУЛАГа” за межы 
СССР. Што шкадуе – гэта добра, 
але… Але чаму ён ні слова не 
сказаў у асуджэнне Салжаніцына, 
калі той апублікаваў злую 
імпершавіністычную рэч “Как 
обустроить Россию”? Чаму яго 
не абразіла, што Салжаніцын 
хоча бачыць Беларусь – 
Бацькаўшчыну Быкава, краіну 
Быкава, дзяржаву Быкава – 
губерняй Расіі? Ну тады, у 1974-
м, ён мог памыляцца, не ўсё 

ведаў пра Салжаніцына. А адкуль 
жа такі піетэт, такая пашана 
да ворага незалежнай Беларусі 
ў 2001-м? Асабіста я зразумець 
гэта не магу.

2001.

А трэба было…
У сваёй манаграфіі 

“Акрыленая рэвалюцыяй. 
Паэзія “Маладняка” я напісаў, 
што Алесь Гарун, Ядвігін 
Ш., Францішак Аляхновіч і 
іншыя не зразумелі характару 
Кастрычніцкай сацыялістычнай 
рэвалюцыі, яе высакародных 
мэт і задач і таму не прынялі 
яе. А трэба было напісаць: 
“Занадта добра зразумелі і таму 
не прынялі”. Зразумелі галоўнае: 
нацыянальнай свабоды беларускі 
народ пры бальшавіках мець 
не будзе. Такога ў 1958 годзе я 
напісаць не мог. Быў яшчэ, так 
бы мовіць, вернападданы.

2000.

Што такое 
паэзія?

Колькі давялося прачытаць 
– за доўгае жыццё ў літаратуры 
– азначэнняў, што такое паэзія! 
Дзясяткі? А можа, і сотні? І 
вось яшчэ адно: “Паэзія ёсць 
усведамленне сваёй праваты”. 
Гэтае належыць выдатнаму 
расійскаму паэту Восіпу 
Мандэльштаму. “Усведамленне 
сваёй праваты…” Не адразу 
і дойдзеш да глыбіні сэнсу. А 
дайшоўшы – скажаш: дык жа 
верна! Калі ты не сцвярджаеш 
сваю правату, сваю праўду, якою 
жывеш, – дык які ж ты паэт?

1989.

…І крычыць, 
як на пажар

Змучаная нялюдзкім жыц-
цём з мужам-п’яніцам немала-
дая кабеціна апавядае ў двары 
суседцы:

– Ці ведаеш ты, які разум-
ны ў мяне кот? Як толькі мой 
збіраецца ісці ў краму па гарэлку 
– дык проста нема крычыць і не 
пускае яго. Хапае за ногі, каля 
дзвярэй становіцца на дыбкі, 
упіраецца лапамі ў калені – і кры-
чыць, як на пажар! Заве дапамаг-
чы яму. Не, ты калі-небудзь чула, 
каб кот крычаў, як на пажар, і 
не пускаў гаспадара з хаты? Ды 
такое і ў сне не прысніцца! Гэта 
ж чорт ведае, што такое! Ужо 
каты кінуліся ратаваць краіну ад 
пагібельнага п’янства!

– Дык табе, суседачка, хоць 
кот памагае, усё-такі нейкая 
падтрымка, хоць маральная. А 
мая Мурка і вухам не вядзе, што 
гаспадар ледзь уваліўся ў хату, – 
ані мур-мур!

2011.

Дармаед-
нахлебнік

За круглым піўным столікам 
у “забягалаўцы” ўжо немаладыя 
дзядзькі ўзбіліся на тэму пра 
ўнукаў.

– Табе добра, а ў мяне проста 
бяда. Садзімся абедаць ці вячэраць, 
ну нявестка, натуральна, бярэ на 
рукі свайго паўгадовага сынулю. 
Дык ён ні на кога не глядзіць, а 
толькі на мяне: праводзіць пагля-
дам кожную лыжку! Як чэрпаю, 
як да роту нясу – водзіць услед 
вачыма, ды такімі вачыма – як у 
пракурора. От жа, кажу моўчкі, 
сволач малая! Ды глядзі ж ты на 
матку, на бацьку, на бабу! Што ты 
вырачыўся на мяне! Не тваё ж ем, 
урэшце! Ну хай на сёння не зара-
бляю, нідзе не працую, дык гэта ж 
часова! Уладкуюся куды-небудзь 
і буду прыносіць заробак. Што ж 
ты гэтак глядзіш, як я ем!..

– Ведаеш, відаць, твой унук 
геніяльны. У паўгода ўжо раз-
умее, што ты дармаед-нахлебнік! 
Ну і адпаведна глядзіць!..

2010.
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ЛЁс ЧАЛАВЕКА

НяскораНы
      Міхаіл Марыніч

Гісторыя ў фота
(Заканчэнне. Пачатак на 5-й стар.)

Яшчэ ў ліпені 2001 года разам з лідарамі 
самых буйных арганізацый сацыял-дэмакратыч-
нага і левага кшталту мы заявілі пра стварэн-
не Канфедэрацыі за сацыяльныя перамены, а 
адразу пасля тых выбараў я ўзначаліў грамадскае 
аб’яднанне “Дзелавая ініцыятыва”.

Асацыяцыя гэта адстойвала інтарэсы бізнесу, 
але доўга папрацаваць нам не далі – толькі 
некалькі год. Аднак і гэтага кароткага тэрміну 
хапіла, каб зарабіць на міжнародным узроўні 
салідны аўтарытэт. Колькасць тэматычных 
семінараў, канферэнцый, форумаў я зараз нават 
дакладна і не назаву. Баюся памыліцца. Скажу 
толькі, што іх было шмат. У тым ліку з удзелам 
Уладзіміра Карагіна, які доўгі час прафесійна зай-
маецца гэтымі пытаннямі і ўзначальвае сталічны 
Саюз прадпрымальнікаў і работадаўцаў.

Пра тое, што ў эканамічнай сферы патрэб-
ны пэўныя рэформы, тады зразумелі нават 
тыя, хто лічыўся прыхільнікам улады. У маіх 
архівах захаваўся ліст, у якім створаная ў Палаце 
прадстаўнікоў група па эканамічным развіцці 
краіны на чале з Васілём Хролам звяртаецца да 
мяне за кансультацыяй.

Падобныя кантакты ў той час былі не 
адзінкавымі. Спачатку пытаннямі рэфармавання 
беларускай эканомікі мы займаліся паралельна з 
дэпутацкай групай “Рэспубліка”, а потым аб’ядналі 
свае намаганні і стварылі агульнабеларускі 
грамадскі рух “За дастойнае жыццё”. Ідэю 
падтрымаў Уладзімір Колас, які стаіць на чале 
Рады творчай інтэлігенцыі, таму разам са мной, 
дэпутатамі Уладзімірам Парфяновічам, Валерыем 
Фраловым і Сяргеем Скрабцом ён прыняў удзел у 
адпаведнай прэс-канферэнцыі.

Вяртаюся да кантактаў з Расіяй. Здымак, які 
быў зроблены падчас прэзентацыі кнігі Паўла 
Шарамета і Святланы Калінкінай “Звычайны 
прэзідэнт”, яшчэ раз наглядна дэманструе, што 
без “расійскага вектара” нам не абысціся. Толькі 
напрамак, на мой погляд, не павінен быць такім, 
як зараз. Трэба абраць цалкам дэмакратычны.

Размова з Уладзімірам Парфяновічам 
(у цэнтры) і Барысам Нямцовым (злева).

Акрамя кантактаў з замежнымі аднадумцамі 
некалькі разоў выпала пабываць на лецішчы 
(недалёка ад Мінска) у майго сябра, вядома-
га журналіста Міхаіла Кацюшэнкі, дзе шмат 
кантактаваў з былым міністрам гандлю Беларусі 
Пятром Казловым і вядомым міліцыянтам 
Канстанцінам Платонавым. Мабыць, за намі 
сачылі, бо вельмі хутка той жа Казлоў ледзь не 
апынуўся за кратамі.

Былі сустрэчы і з паплечнікам па Вярхоўным 
Савеце 12-га склікання, аўтарам знакамітага 
даклада пра карупцыю ў атачэнні Лукашэнкі 
Сяргеем Антончыкам, які цалкам падтрымліваў 
мае ініцыятывы.

Да гэтага ж часу адносіцца і паездка ў 
Заслаўе, якую зладзіла шведскае дыпламатыч-
нае прадстаўніцтва ў Мінску. На фота я разам з 
тагачасным намеснікам старшыні Партыі БНФ 
Юрасём Хадыкам і былым кіраўніком беларускага 
парламента Станіславам Шушкевічам.

У Заслаўі.
Пазней, калі Пётр Апанасавіч Казлоў трапіў 

у няміласць і ўзначаліў санаторый “Крыніца”, ён 
імкнуўся дапамагчы мне з аднаўленнем пасля 
інсульту. Шчыра ўдзячны яму за гэтую высака-
роднасць.

Нагадаю, “Дзелавая ініцыятыва” пачала сваю 
работу ў 2001 годзе. Асноўнай нашай дзейнас-
цю было ўсё, што датычыцца малога і сярэдняга 
бізнесу. Перш за ўсё – пошук інвестыцый для 
беларускай эканомікі, то бок мы займаліся тым, 
чым павінна займацца дзяржава.

На жаль, апошняй гэта было зусім не патрэб-
на, і ў 2003-м Міністэрства юстыцыі Беларусі 
вырашыла, што я “незаконна” там кірую. Цалкам 
лагічная для сучаснай Беларусі рэч. На пачат-
ку новага тысячагоддзя грамадскім арганізацыям 
стала проста немагчыма нармальна праца-
ваць. Асабліва калі іх дзейнасць не супадала з 
афіцыйнай лініяй развіцця краіны.

Слова “ініцыятыва” ў нашай краіне набыло 
негатыўны сэнс…

На пачатку 2004 года “Дзелавая ініцыятыва” 
арандавала офіс у Мінску. Я ў той час быў у 
працяглай камандзіроўцы ў ЗША, і ўлада не 
прамінула агідным чынам выкарыстаць гэты 
момант. Яны “націснулі” на гаспадыню, каб тая 
адмовіла ў арэндзе. Мае паплечнікі былі выму-
шаны тэрмінова адтуль з’ехаць. Усю аргтэхніку, 
у тым ліку і тую, якая была нам перададзена па 
дамоўленасці з амерыканскай амбасадай у Мінску, 
прыйшлося перавезці (пакуль не знойдзем новае 
памяшканне) у мой гараж.

Менавіта гэты факт беларускі КДБ у будучым 
і выкарыстае, каб абвінаваціць мяне ў “крадзя-
жы” аргтэхнікі. Я разумеў, што ўсё гэта накіравана 
не супраць дзейнасці арганізацыі, а супраць мяне 
асабіста. Як лідара, як чалавека, які ўдзельнічаў 
у выбарах. Спецслужбы проста шукалі, за што 
зачапіцца…

Узмацніўся ціск па ўсіх напрамках. Штодзённа 
я бачыў за сабой сачэнне, у тым ліку і ў замеж-

ных камандзіроўках. Праслухоўваліся тэлефо-
ны. У дзяржаўнай прэсе пачалася кампанія па 
дыскрэдытацыі дзейнасці “Дзелавой ініцыятывы”. 
Арганізацыі не давалі адкрыць свае філіялы ў 
рэгіёнах. Пад рознымі прычынамі закрываліся 
нашы офісы.

Толькі ў Мінску за два гады існавання 
было чатыры пераезды. З неафіцыйных крыніц 
даведаўся, што ёсць загад мяне “ізаляваць” і рых-
туецца арышт.

У сярэдзіне красавіка 2004 года адбылося 
таемнае пранікненне ў маю кватэру, адкуль зніклі 
25 тысяч долараў ЗША. Замкі былі пашкоджаны, 
але, нягледзячы на гэта, узбуджаць крымінальную 
справу міліцыянты не сталі.

Цікава, што гэта адбылося падчас пра-
цяглай камандзіроўкі ў Амерыку, куды мяне 
запрасілі разам з кіраўнікамі асноўных бізнес-
арганізацый Беларусі. 

Раніцай 24 красавіка 2004 года ў маёй машыне 
разбілі шкло і выцягнулі адтуль радыёпрыёмнік 
і сонцаахоўныя акуляры. А вечарам таго ж дня 
машына, на якой я ехаў, быццам бы “за пера-
вышэнне хуткасці” была спынена спецыяльным 
падраздзяленнем ДАІ “Страла”.

Потым яны спрабавалі даказаць, што я сеў за 
руль “выпіўшы”, але і гэта не атрымалася.

У парушэнне канстытуцыйных нормаў 
міліцыянты вырашылі дагледзець мае асабістыя 
рэчы. Як толькі я пачаў аспрэчваць гэтую спро-
бу, з’явіліся супрацоўнікі КДБ, якія брутальна 
“изъяли” у меня “дыпламат” з асабістымі гра-
шыма. Па гэты дзень 91 тысячу долараў ніхто 
мне не вярнуў.

А восьмай гадзіне вечара мяне прывезлі ў 
Следчы камітэт КДБ. Не дазволілі патэлефанаваць 
ні сваякам, ні адвакату, што, мякка кажучы, неза-
конна.

Допыт працягваўся амаль да чатырох гадзін 
раніцы. Яго здымалі скрытай камерай, а потым 
урыўкі з адпаведнымі каментарыямі паказваліся 
па Беларускім тэлебачанні.

Затым мяне з КДБ адпусцілі з патрабаваннем 
прыйсці зноў у 15.00 наступнага дня быццам бы 
для таго, каб вярнуць грошы.

Калі я туды прыйшоў, то пачуў, што частка 
маіх грошай (41.900 долараў ЗША) быццам бы 
фальшывыя. За гэта мяне і “зачынілі” ў СІЗА КДБ.

У гэты ж дзень адбыўся вобыск на лецішчы 
і ў гаражы, дзе яны і “знайшлі” амерыканскую 
аргтэхніку.

Праз тры дні была ўзбуджана крымінальная 
справа, але пра “фальшывую” валюту там ўжо 
не ўпаміналася. На працягу васьмі месяцаў мяне 
трымалі ў СІЗА КДБ і спрабавалі ўзбуджаць 
розныя крымінальныя справы. І толькі 30 снеж-
ня 2004 года, нягледзячы на адсутнасць адпа-
ведных доказаў, я быў асуджаны да пяці гадоў 
пазбаўлення волі з канфіскацыяй маёмасці. Гэта 
было адно з самых цяжкіх навагодніх святаў для 
мяне і маёй сям’і.

Па зразумелых прычынах магчымасці фата-
графаваць у мяне тады не было, таму прашу гэты 
перыяд майго жыцця праілюстраваць здымкамі 
журналістаў, якія прыходзілі на суд.
 

Хроніка пакутаў.
Спачатку мяне накіравалі ў “Валадарку”, а 

потым у сумна вядомую Аршанскую калонію. 
Больш за тыдзень трымалі без лекаў на вельмі 
цяжкім этапе, а потым на каранціне ў Аршанскай 
калоніі. Не было лекаў і пасля каранціну. Больш за 
тое, турэмшчыкі адабралі ўсё, што было прывезена 
з Мінска.

Аляксандр ТАМКОВІЧ
(Працяг у наступным нумары.)

Анжелика Агурбаш 
худеет по рецепту прабабушки
Певица рассказала, как сбрасывала лишние килограммы,

 которые появились у нее после отдыха с детьми в Турции.

На першы погляд знайсці 
Курманбека Бакіева было не так 
цяжка. Яшчэ ў снежні 2013 года 
журналісты “Народнай Волі” 
высветлілі, што экс-прэзідэнт 
Кыргызстана будуе дом у Мінску 
недалёка ад знакамітых Драздоў. 
На апошняй прэс-канферэнцыі, 
якая прайшла ў сталічнай 
гасцініцы Victoria Platinum, 
Бакіеў фактычна пацвердзіў 
гэтую інфармацыю і прызнаўся, 
што рэдка, але ўсё ж кантактуе 

з кіраўніком Беларусі: “Мы 
жывём недалёка адзін ад аднаго 
ў Драздах”.

Каб атрымаць адказ на 
пытанне, якое зацікавіла 
не толькі мяне, але і многіх 
чытачоў “Народнай Волі”, я 
вырашыў сустрэцца непасрэдна 
з Курманбекам Бакіевым. 
Пад’ехаўшы вечарам да дома, 
убачыў у адным з пакояў святло. 
Прычым не прыглушанае, не 
прыкрытае гардзінай, а яркае. 

Брама аказалася адкрытай. Таму 
я свабодна трапіў у двор, дзе 
ўбачыў будаўнічыя матэрыялы. 
Пагрукаўся ў дзверы дома, але 
ніхто не адчыніў.

Хутчэй за ўсё Бакіеў яшчэ не 
жыве ў гэтым доме, паколькі ў ім 
працягваюцца работы. Дарэчы, 
паводле папер дом дагэтуль 
не атрымаў рэгістрацыю, а 
значыцца, не мае і афіцыйнага 
адраса. Суседні дом злева 
адносіцца да Вілейскай вуліцы, 

той, які стаіць  справа, – да 
Мястроўскай.

Пытанне, вынесенае ў 
загаловак, пакуль застаецца 
адкрытым. Афіцыйнага адказу 
на яго знайсці на гэты раз не 
атрымалася. Але ўсё ж “Народная 
Воля” будзе шукаць магчымасць 
атрымаць поўную інфармацыю 
наконт таго, хто ж аплачвае 
выдаткі, звязаныя з аховай 
Бакіева? Пытанне прынцыповае.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

Хто аплачвае
ахову 

Бакіева?
У кастрычніку  экс-прэзідэнт Кыргызстана, 

які жыве ў Беларусі пяты год, ладзіў чарговую 
прэс-канферэнцыю. Перад яе пачаткам 

мадэратар сустрэчы заявіў: “У адпаведнасці з 
зацверджаным заканадаўствам Бакіеў з’яўляецца 

ахоўваемай асобай”.
“Народная Воля” вырашыла пацікавіцца ў экс-
прэзідэнта, які прыбыў да нас як эмігрант, хто 

выдаткоўвае сродкі 
на ахову яго і ягоных блізкіх. Ці не за кошт 

беларускіх падаткаплацельшчыкаў у Бакіева 
з’явілася персанальная служба бяспекі? 

Цяпер Бакіеву  
не патрэбна 

кіргізская ахова...

ПРЫНЦЫПОВАЕ ПЫТАННЕ

У віры быцця
(Запісы розных гадоў)

Ніл ГІЛЕВІЧ

КАЛОНКА

На кнігі 
Зянона 
цяпер 

забарона 
Кнігі Зянона Пазьняка, якія 

вёз Алесь Чахольскі, на польска-
беларускай мяжы канфіскавалі 
мытнікі, бо яны быццам бы 
“ўтрымліваюць прыкметы 
праяўлення экстрэмізму”.

Пазьняк для ўлады – 
быццам костка,

Што нейк засела ў гарляку,
Бо ўладу ён адчайна, хвостка
Чыхвосціў на сваім вяку.
Для ўлады нават дух ягоны
Непажаданы і чужы.
Альтэрнатыва для Зянона –
Слаць “прывітанні” з-за мяжы.
І спосаб маецца адзіны:
Чыхвосціць на старонках кніг.
Дык наша ўлада, што не дзіўна,
Узненавідзела і іх.
Не трэба ўладзе кніг Зянона!
Калі, так мовіць бы, нацдэм
Вёз іх дадому з-за кардона,
На мытні ўзнікла шмат праблем.
– Мы канфіскуем пачак гэты, –
Выказвалі службоўцы злосць, –
Бо экстрэмісцкія прыкметы
У Пазьняковых кнігах ёсць.
Прынамсі, штосьці 

ў іх нячыста… –
Прысуд свой вынеслі яны.

* * *
А Пазьняка, як экстрэміста,
Паставілі б і да сцяны…

Нацдэмныя 
асобы 
няхай 

надзенуць 
робы

Калі баранавіцкі актывіст 
Рыгор Грык у знак пратэсту 
супраць нявыдачы рабочага спец-
адзення прыйшоў на работу ў 
турэмнай робе, дырэктарка кра-
мы накінулася на яго з кулакамі 
(пазней яна была за гэта аштра-
фавана) і выклікала міліцыю, бо 
“ў гандлёвай зале знаходзіцца 
грузчык у апазіцыйнай форме 
– у спецвопратцы, падобнай на 
форму вязняў канцэнтрацыйных 
лагераў, паласатая бела-чорная, як 
у вязняў Бухенвальда”.

Успрымаем мы як норму,
Як засведчаны патэнт,
Што сваю спяцоўку-форму
Мае кожны кантынгент.
Выбар прыкладаў багаты.
Скажам, з даўняе пары
Носяць белыя халаты
У бальніцах дактары.
Несумненна, і ваякі
Маюць свой
Адметны строй.
Форма ў іх пад колер хакі
І парадная парой.
Аднастайна педагогі
Апранаюцца штодзень:
Мець касцюм належыць строгі
Са спадніцай да калень.
Носяць міліцыянеры
Строй няўдаленькі такі!
Колер нейкі сіне-шэры,
А мундзіры – як мяшкі.
Ну й любому вязню-зэку
Свой “прыкід” падкінуў лёс:
Роба формаю спрадвеку,
На якой узор з палос.
А які ж часцей за краты
Кантынгент у нас ідзе?
Безумоўна, “дзермакраты” –
Па адным і ў чарадзе.
Дык калі прыджгаў хлапчына
Нейк у робе акурат,
Палічыць была прычына:
Ён дакладна “дзермакрат”.
Працы злагаднай заместа
Штось крамольнае нясе
І выказвае пратэсты,
Як, бадай, нацдэмы ўсе.
Не падобны на дэбіла,
Робу ён надзеў знарок.
І начальніца зрабіла
У міліцыю званок,
Закрычала ў трубку нема:
– Прыязджайце і ў турму
Забірайце ў нас нацдэма!
Што? Нацдэм мужык чаму?
Строй ягоны паласаты!
Хто ж яшчэ, як не нацдэм?
Так калісьці ў час пракляты
Бухенвальдскіх вязняў каты
Апраналі недарэм!

* * *
Я, магчыма, цвёрдалобы
І брыду плявузну, ды
Хай нацдэмы носяць робы
Паўсядзённа сапраўды.
Для міліцыі ж праблема,
І напружваць трэба клёк,
Каб знайсці ў гурме нацдэма.
Роба ж бачыцца здалёк!
Застанецца даць па карку
(Папярэдне крыкнуць: “Хальт!”),
Гнаць яго на “Валадарку”.
Чым яна не Бухенвальд?

АЛЕсЯ НЯЎВЕсЯ

«Я две недели наслаждалась 
солнцем, морем, ела все, что хоте-
ла, в том числе и турецкие сладо-
сти, решила, что на отдыхе не 
стоит себя ограничивать, – дели-
лась артистка с журналистами. – 
В итоге поправилась на три кило-
грамма. И, когда вернулась домой, 
не смогла влезть в свое любимое 

платье, в котором через четыре 
дня должна была пойти на свет-
ское мероприятие».

По словам певицы, в таких 
случаях она всегда следует сове-
ту своей прабабушки, от которой 
когда-то узнала о быстром спосо-
бе похудения.

«Правда, диета жесткая, но 

очень действенная: килограмм 
огурцов и пять стаканов кефира 
в день с зеленью укропа, петруш-
ки или сельдерея, – рассказала 
Агурбаш о своей диете. – Лишний 
вес уходит, а благодаря большому 
количеству витаминов в зелени, 
выглядишь при этом потрясаю-
ще!»

БЕЗ ГАЛЬшТУКА

Кіраўнік Брэсцкага гарвыканкама 
зняўся ў музычным кліпе

Партал “Рэальны Брэст” прэзентаваў 
песню пра родны горад. “Гэта наш рэаль-
ны Брэст” – твор брэсцкага музыканта 
Вовы Міранюка і яго рок-гурта “Кава”. 18 
снежня музыканты выканалі яе ў Палацы 
культуры прафсаюзаў падчас заключнага 
гала-канцэрта “Брэст – культурная сталіца 
Беларусі 2015 года”. Ініцыятыву стварэння 
песні пра родны горад падтрымаў стар-
шыня Брэсцкага гарвыканкама аляксандр 
рагачук, які нават зняўся ў кліпе. 

“Ён чалавек крэатыўны, – распавёў 

euroradio.fm галоўны адміністратар 
сайта “Рэальны Брэст” Дзяніс Марук. – 
На пачатку года ён казаў, што гатовы 
падтрымаць любыя самыя смелыя праекты. 
Наш праект, я лічу, быў даволі смелы...”.

Дарэчы, у кліпе таксама можна 
пабачыць і алімпійскую чэмпіёнку 
брэстаўчанку Юлію несцярэнка.

Паводле слоў Дзяніса Марука, на ства-
рэнне кліпа партал “Рэальны Брэст” не 
патраціў ні рубля – і акцёры, і здымачная 
група працавалі бясплатна.
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ПОсТАЦІ КАРУПЦЫЯ

Экс-намесніца дырэктара 
ААТ «Александрыйскае» 

заплаціла 
200 тысяч долараў, 

каб трапіць пад хатні арышт

Васільковае 
поле паэта

Ліст у мінулае
Дарагі, незабыўны Міхась Восіпавіч!

110 гадоў мінула з дня Вашага нараджэння. 
Ваша нескароная песня жыве ў сэрцах тых беларусаў, 

хто не забыў сваё імя. 
За свабоду і волю Бацькаўшчыны Вы змагаліся ўсё сваё жыццё.

Вы – наша памяць, наша павага, наш нацыянальны гонар. 
Я лічу сябе шчаслівай адтаго, што мела магчымасць сустракаць 

Вас на вуліцах нашага Гродна і на розных літаратурных імпрэзах.

Даведка
Міхась Восіпавіч ВАСІЛЁК 

(Касцевіч) нарадзіўся 14 
лістапада 1905 года ў вёсцы 
Баброўня на Гарадзеншчыне ў 
сям’і лесніка. Сярэднюю адука-
цыю атрымаў у 1921 г. у горадзе 
Казлоў (Мічурынск), куды закінуў 
лёс яго сям’ю як бежанцаў з 
Беларусі падчас Першай сусвет-
най вайны.

У 1922 г. вярнуўся на радзіму, 
уступіў у Беларускую сялянска-
рабочую Грамаду, ствараў гурткі 
Таварыства беларускай школы. 
За ўдзел у рэвалюцыйным руху 
польскія ўлады неаднаразова 
кідалі яго ў турму. 

Малады паэт друкуецца ў 
беларускіх і віленскіх выдавецт-
вах “Народная справа”, “Наша 
праўда”, “Маланка” і іншых. У 
гэты час Міхась Васілёк (такі 
псеўданім ён узяў) пасябраваў 
з таленавітымі творцамі 
Заходняй Беларусі, якія словам і 
справай змагаліся за волю род-
най зямлі, – Аляксеем Карпюком, 
Валянцінам Таўлаем, Максімам 
Танкам. Асабліва блізкія былі яны 
з А.Карпюком, які высока цаніў 
талент сябра, пазней дапамагаў 
друкаваць яго вершаваныя 
зборнікі, а потым многа зрабіў 
дзеля ўвекавечання яго памяці. 
У 1929 г. Рыгор Шырма выдаў у 
Вільні зборнік М.Васілька “Шум 
баравы”, а ў 1937-м – зборнік “З 
сялянскіх ніў”.

У 1939 г., з пачаткам Другой 
сусветнай вайны, паэт быў 
мабілізаваны ў Польскае вой-
ска. У час баёў з гітлераўскімі 
нападнікамі трапіў у нямецкі 
палон, там сустрэўся з Янкам 
Брылём. У лагеры арганізаваў 
рух за вяртанне на Радзіму. У 
1941-м уцёк з палону, наладзіў 
сувязь з антыфашысцкім пад-
поллем, кіраваў Скідзельскім пад-
польным камітэтам. Выступаў 
у партызанскім друку пад 
псеўданімам Язэп Гром. У 1950 
г. убачыла свет кніга М.Васілька 
“Выбраныя вершы”, у 1955-м – 
зборнік “Выбраныя творы”.

Яму было толькі 55, калі 
перастала біцца яго сэрца – сэр-
ца патрыёта. Крыху пазней 
з’явіліся ў кнігарнях зборы яго 
твораў “Зоры над Нёманам” і 
“Вершы”.

Той даўні юбілей…
14 лістапада далёкага ўжо 

1955 года Міхась Васілёк разам 
з сям’ёй і сябрамі адзначаў сваё 
50-годдзе. Як зараз, помніцца 
той дзень – ясны, сонечны, без 
хмурынкі. Сонечным быў і сам 
Міхась Восіпавіч. Віноўнік 
урачыстасці паспяваў прымаць 
гасцей і адначасна завіхацца 
на кухні, дапамагаючы жонцы 
сачыць, каб не дай бог не падгарэў 
прыгожы пірог… Запрасіў усіх 
у гасцёўню, дзе было надзіва 
ўтульна і прыгожа. Стол засланы 
абрусам з беларускім арнаментам, 
які вышывала Марыя Іванаўна. 
І стол, і падсвечнікі, і сядзенні, і 
канапы – усё, аказваецца, зрабіў 
залатымі рукамі сам гаспадар. 

За сталом – паважаныя ў 
Гродне людзі: выкладчык белару-
скай мовы і літаратуры тагачас-
нага Гродзенскага педінстытута 
(зараз Дзяржуніверсітэт імя 
Я.Купалы) Таццяна Сцяшкевіч, 
краязнаўца і літаратар Апанас 
Цыхун, паэт і выкладчык белару-
скай мовы Міхась Дуброўскі. Тут 
і студэнцкая моладзь – будучыя 
філолагі, гісторыкі, матэматыкі, 
фізікі Іван Буднік, Соня 
Курчэўская, Ваня Сухоцкі, Антон 
Нюнько, Саша Жытко і мая 
сястрычка, будучы вучоны-агра-
ном Ліля Рымар. З Навагрудка 
павіншаваць калегу прыехаў сля-
пы на вочы, але відушчы душой 
паэт Гаўрыла Шутэнка… 

Не, сабраліся яшчэ не ўсе. 
Нехта пастукаў у дзверы, і юбіляр 
ветла сустрэў яшчэ аднаго госця.

– Знаёмцеся, гэта Аляксей 
Дземідовіч, паэт, – прадставіў 
яго гаспадар. – Аляксей, мо 
пазнаёміш нас з новымі сваімі 
вершамі, мне яны вельмі да 
густу?

Той не стаў аднеквацца. 
І пачалася сяброўская бяседа 

не звыклым 
ю б і л е й н ы м 
с л а в а с л о ў е м , 
а паэтычнымі 
радкамі мала-
дог а  с я б р а 
Міхася Восіпавіча. 
Аказваецца, Дземідовіч 
праходзіў вайсковую 
службу ў Гродне і завітаў 
аднойчы ў “Гродненскую 
правду”, дзе Міхась Васілёк 
працаваў літкансультантам. 
Там яны пазнаёміліся. Дзякуючы 
старэйшаму калегу, яго творчаму 
апякунству творы Аляксея пачалі 
з’яўляцца ў друку, выйшаў і яго 
зборнік “Калі шчырым быць”. 
Так што пад крылом Міхася 
Восіпавіча вырас яшчэ адзін 
паэт. 

…Усхваляваны Аляксей не 
паспеў сесці, як з-за стала пад-
нялася студэнтка Гродзенскага 
сельскагаспадарчага інстытута 
ужо згаданая Ліля Рымар. 
Прачытала свой верш “Нёманскі 
вальс”:

Нёманскі вальс – песня муроў,
Радасць і смутак вякоў.
Чуцен ў цішы цокат капыт,
Посвіст і кліч ваяроў…
Відаць, верш спадабаўся 

юбіляру, ён па-бацькоўску 
абняў і расцалаваў таленавітую 
беларусачку. Дарэчы, паэт быў 
знаёмы з усімі сябрамі творча-
га літаратурнага аб’яднання ў 
сельгасінстытуце, рупна дбаў 
пра маладое творчае пакален-
не. Імкнуўся ўбачыць у кожным 
іскру даравітасці, дапамагчы 
раздзьмуць яе. І не бяды, што не 
ўсе потым стануць прафесійнымі 
паэтамі – галоўнае, каб рабілася 
больш чуйнай, трапяткой чала-
вечая душа.

Помню, як тады Соня 
Курчэўская прысвяціла свае 
ўзнёслыя радкі юбіляру і ягонай 
цудоўнай жоначцы-прыгажуні 
Марыі Іванаўне, звязаных вер-
ным каханнем на ўсё жыццё. Яе 
святочная сукенка была вышыта 
сінімі васількамі... 

Той памятны вечар ахінуў 
усіх, знаёмых і незнаёмых між 
сабою і сабраных у гэтым утуль-
ным доме, сардэчнай цеплынёй, 
увагай, непадробнай цікавасцю 
да кожнага. Не толькі сам паэт 
з яго незвычайнай сціпласцю 
і нелюбоўю да пышных слоў 
на свой адрас, але і ўсе госці 
адчувалі сябе імяніннікамі.

Гледзячы на гэтага чалавека, 
можна было падумаць, што ён 
усё жыццё ступае па ружах, не 
зведаў ні гора, ні засмучэння. Ды 
насамрэч колькі пакручастых, 
нялёгкіх дарог і выпрабаванняў 
у змагарстве за самае дарагое 
прайшоў паэт, які ўзяў сваім 
псеўданімам назву простай, але 
прыгожай кветачкі з роднага 
жытнёвага поля. Ён паклаў твор-
часць і жыццё на алтар Беларусі.

Без яго
На жаль, 60-годдзе з 

дня нараджэння Міхася 
Восіпавіча адзначалі ўжо без 
яго: за пяць год да гэтага паэ-
та не стала. Літаратурны вечар 
зладзіла настаўніца беларускай 
літаратуры Вольга Піліпаўна 
Кулай. Яна прачытала верш 
Міхася Васілька “Першая вясна”, 
прысвечаны ім сыну Ярыку (так 
называлі ў сям’і Яраслава):

Вочы цёмна-сінія весела
                              смяяліся,

З сонейкам дзяціныя рукі
                             абнімаліся…

Усе ведалі, як паэт любіў 
сына. Той ува многім унаследаваў 

т в о р -
чую натуру 

бацькі, хаця жыц-
цё звязаў з дакладнымі 
навукамі. Аднакласнік 
Ярыка – зараз педагог, 
краязнаўца, пісьменнік Віктар 
Саяпін, аўтар 30 кніг, мноства 
артыкулаў, пяці дакументальных 
фільмаў на гістарычныя тэмы, – 
згадвае:

– Мы з Яраславам разам у 
школе вучыліся, разам скончылі 
Гродзенскі педагагічны інстытут. 
Яраслаў атрымаў дыплом фізіка, 
я – матэматыка. Але навуковыя 
заняткі не перашкаджалі нам 
захапляцца мастацтвам, актыўна 
ўдзельнічаць у школьнай і сту-
дэнцкай самадзейнасці, спраба-
ваць сябе на драматычный сцэне.

Віктар Юр’евіч распавядае, 
якой прыцягальнай для моладзі 

была хата паэта Міхася Васілька 
і пры яго жыцці, і калі яго не 
стала. Акружаная цудоўным 
садам, выгадаваным самім гаспа-
даром, яна сталася любімым мес-
цам сустрэч і сяброў Яраслава. 
У летнія вечары тут да позняй 
ночы гучалі беларускія вер-
шы, чуліся песні Уладзіміра 
Высоцкага – і з магнітафона, і 
пад гітару, бо амаль усе хлопцы 
ўмелі іграць. 

…Прыйшоў час, і хату, дзе 
жыла дружная сям’я Васількоў-
Касцевічаў, зруйнавалі. Ім далі 
новае жытло. Аднагодкі Яраслава 
і сюды часта наведваліся, 
стараліся чым маглі падсабіць 
Марыі Іванаўне, якая і пасля 
смерці мужа засталася для мала-
дых настаўнікам і сябрам. 

– Толькі пераступіш парог 
гэтай кватэры – і, як і раней, 
адчуваеш непадробную сар-
дэчнасць, як было пры Міхасю 
Восіпавічу, – успамінае Віктар 
Саяпін. – Здавалася, што вось-
вось выйдзе сам гаспадар і пачу-
ецца яго радасны голас: “Заходзь, 
заходзь, браток даражэнькі, 
родненькі!” Гэты голас гучыць 
для нас праз гады і гады ў яго 
вершах.

Не забываў блізкага, дара-
гога сэрцу чалавека і Андрэй 
Андрэевіч Юшкевіч з вёскі 
Галавачы, што недалёк ад 
Баброўні. Педагог, краязнаўца, 
відэалетапісец, фотааматар, 
журналіст зрабіў фільм пра 
жыццё і творчасць свайго сябра, 
падарыў яго гістарычнаму музею 
Гродзенскага дзяржуніверсітэта 
імя Я.Купалы. Па сённяшні дзень 
Адрэй Андрэевіч – нястом-
ны змагар за родную мову, 

літаратуру, культуру, 
шчыры аматар белару-
скай паэзіі.

Запавет
Міхась Васілёк 

прыйшоў у паэзію ў 
цяжкі, зломны час. Але 
гэты час загартаваў, 
зрабіў нескароным 
колішняга вясковага 
хлопца з Божым дарам 
у душы. Адны яго ў 
турмы саджалі, другія 
доўга не давалі друка-

вацца, трэція 
пабойваліся 
яго вос-
трага пяра. 
А ён пісаў, 
пісаў і, нават 
перажыўшы 
к р у ш э н -
не юначых 

ілюзій аб тым, 
што ў Савецкай 

Беларусі рай для 
чалавека працы, 

верыў у тое, у што 
і заўжды: яго родная 

бацькоўская зямля 
будзе шчаслівай і сва-

боднай. І дзеля гэтага 
не шкада аддаць жыццё.

Такім, дарэчы, быў і род-
ны дзядзька Міхася Васілька-
Касцевіча Макар Мацвеевіч 
Касцевіч, вядомы як паэт Макар 
КРАЎЦОЎ. Той самы, якому нале-
жыць усім вядомы верш “Ваяцкі 
марш”, які пад назвай “Мы выйд-
зем шчыльнымі радамі…” стаў 
гімнам Беларускай Народнай 
Рэспублікі і гучаў далей пад-
час Слуцкага Збройнага Чыну. 
Макар Краўцоў быў актыўным 
яго ўдзельнікам. Пасля 
ўз’яднання Заходняй Беларусі з 
БССР паэта-патрыёта, як і аўтара 
музыкі – кампазітара Уладзіміра 

Тэраўскага, напаткаў трагічны 
лёс. Першы быў закатаваны ў 
1939 годзе НКУС у Беластоцкай 
турме, другі расстраляны яшчэ 
раней – у 1938-м – у Мінску. 

Але вернемся да таго сумнага 
дня, калі жыхары Гродна і пры-
езджыя з многіх раёнаў вобласці 
развітваліся 3 верасня 1960 года з 
паэтам Міхасём Васільком. Тады 
ішоў праліўны дождж – быццам 
слёзы неба, якое разам з мно-
ствам людзей праводзіла ў апош-
нюю дарогу творцу роднага слова.

Па вуліцы Карбышава, 
15 у Гродне, дзе жыў апошнім 
часам паэт, была ўстаноўлена 
мемарыяльная дошка. Вуліца 
імя Васілька ёсць і ў Скідзелі. 
Пры ўездзе ў вёску Баброўня 
стаіць памятны знак-валун, на 
якім надпіс: “Славутыя сыны 
Баброўні. Макар Краўцоў, Міхась 
Васілёк”. Кожнай вясною, пра-
лятаючы над гэтай мясцінай, 
буслы курлычуць, доўга кружац-
ца, нібыта чакаюць: вось-вось 
выйдзе на роднае поле сын гэтай 
зямлі, усміхнецца, павіншуе 
з вясной і пакажа гняздо, якое 
ён змайстраваў да іх прылёту… 
Жыве Беларусь!

У літаратурна-краязнаўчым 
музеі Скідзельскага сельскага-
спадарчага музея ўсталявана 
экспазіцыя аб жыцці і творчасці 
Міхася Васілька. Тут зна-
ходзяцца ўсе зборнікі паэта, 
сабраны ўспаміны аб ім, над-
рукаваныя ў часопісах і кнігах. 
Высокая духоўнасць, адданасць 
Бацькаўшчыне, што вырастае ў 
паэзіі Васілька з сялянскага грун-
ту, з долі народа ў радасці і ў горы, 
пранізвае кожны радок паэта, які 
шчыра казаў – і даказаў: “Не для 

славы імкнуся…” Таму і не старэ-
юць гэтыя радкі.

Беларусы, дарагія, прыслу-
хайцеся: нехта стукае ў вашы 
вокны, у замкнёныя дзверы, 
настойліва стукае… Гэта ж душа 
Міхася Васілька. Яна не можа 
супакоіцца нават Там і Адтуль 
звяртаецца да нас з запаве-
там: “Людзі, хто ж вы? Падайце 
голас… Мо спіцё? Пара прачнуц-
ца, браткі даражэнькія, родныя 
вы мае! Беларусь зараз губляе 
саму сябе разам са сваёй мовай і 
душой. А як жа жыць без душы? 
Без мовы няма Радзімы!”

Аб гэтым якраз б’юць у зва-
ны і выдатныя паэты сучаснасці: 
Ніл Гілевіч, Яўген Гучок, Вольга 
Іпатава, Юрка Голуб, Іван Буднік, 
прафесары Аляксей Пяткевіч і 
Леанід Лыч і многія іншыя. Як 
не прыслухацца да іх, не рата-
ваць сябе і дзетак сваіх, пакуль 
не позна?

І многія чуюць яго. Паэзія 
Міхася Васілька вытрыма-
ла экзамен на сталасць, заня-
ла пачэсную нішу ў сучаснай 
беларускай літаратуры. З яго 
твораў зроблены пераклады на 
рускую, украінскую, літоўскую, 
польскую, мангольскую і іншыя 
мовы. Яго паэзія, яго васільковае 
поле зарадзіліся ў народзе і наро-
ду вярнуліся. Зборнік М.Васілька 
“Шум баравы” знаходзіцца 
ў Нацыянальнай бібліятэцы 
Беларусі. А ягоныя словы “Ніколі 
не загоняць, мой народ, цябе ў 
магілу” – эпіграф да ўсёй яго 
творчасці. 

На заканчэнне прапаную 
толькі па адным творы двух 
блізкіх па крыві і духу паэтаў: 
ранні верш “Не пытай” змага-
ра за народнае шчасце Міхася 
Васілька і “Мы выйдзем 
шчыльнымі радамі…” тако-
га ж гарачага патрыёта Макара 
Краўцова. Здзяйсненне іх мар – 
наперадзе…

Роза РЫМАР.
Гродна.

Міхась ВАСІЛЁК

Не пытай
Калі ў сэрцы зіма
І прасвету няма,
І пакуль маім грудзям балесна,
Браце мой, не пытай –
Я ад плуга ратай,
Не дзівіся, што сумныя песні.
Не паэт я – о не…
Нарадзіла мяне,
Маю песню пакута-нядоля,
Я – ўсяго васілёк,
Лёс, відаць, не знарок
Мяне кінуў на сумнае поле.
Мяне сонца пячэ,
Дождж асенні сячэ, 
І пяскамі вятры засыпаюць, 
Але верыцца мне,
Што няволя міне,
Прыйдзе шчасця пара залатая.

Макар КРАЎЦОЎ
Мы выйдзем 
шчыльнымі 
радамі…

Мы выйдзем шчыльнымі радамі
На вольны родны свой прастор.
Хай воля вечна будзе з намі,
А гвалту мы дамо адпор!

Няхай жыве мгутны, смелы,
Наш беларускі вольны дух.
Штандар наш 

бел-чырвона-белы,
Пакрый сабой народны рух.

На бой! За шчасце і за волю
Народа слаўнага свайго!
Браты, цярпелі мы даволі,
На бой – усе да аднаго!

Імя і сілу беларуса
Няхай пачуе й ўбачыць той,
Хто смее нам нясці прымусы
І першы выкліча на бой.

Браты, да шчасця мы падходзім,
Хай гром грыміць яшчэ мацней!
Ў крывавых муках мы народзім
Жыццё Рэспублікі сваей.

ю б і л е й н ы м 
с л а в а с л о ў е м , 
а паэтычнымі 
радкамі мала-
дог а  с я б р а 
Міхася Восіпавіча. 
Аказваецца, Дземідовіч 
праходзіў вайсковую 
службу ў Гродне і завітаў 
праходзіў вайсковую 
службу ў Гродне і завітаў 
праходзіў вайсковую 

аднойчы ў “Гродненскую 
службу ў Гродне і завітаў 
аднойчы ў “Гродненскую 
службу ў Гродне і завітаў 

правду”, дзе Міхась Васілёк 
аднойчы ў “Гродненскую 
правду”, дзе Міхась Васілёк 
аднойчы ў “Гродненскую 

працаваў літкансультантам. 
Там яны пазнаёміліся. Дзякуючы 
старэйшаму калегу, яго творчаму 

т в о р -
чую натуру 

бацькі, хаця жыц-
чую натуру 

бацькі, хаця жыц-
чую натуру 

цё звязаў з дакладнымі 
навукамі. Аднакласнік 
Ярыка – зараз педагог, 

турмы саджалі, другія 
доўга не давалі друка-

вацца, трэція 
пабойваліся 
яго вос-
трага пяра. 
А ён пісаў, 
пісаў і, нават 
перажыўшы 
к р у ш э н -
не юначых 

ілюзій аб тым, 
што ў Савецкай 

Беларусі рай для 
чалавека працы, 

верыў у тое, у што 
і заўжды: яго родная 

бацькоўская зямля 
і заўжды: яго родная 

бацькоўская зямля 
і заўжды: яго родная 

будзе шчаслівай і сва-
бацькоўская зямля 

будзе шчаслівай і сва-
бацькоўская зямля 

боднай. І дзеля гэтага 
будзе шчаслівай і сва-

боднай. І дзеля гэтага 
будзе шчаслівай і сва-

Сям’я паэта. 

Хата, у якой жыў Міхась Васілёк з сям’ёй.

Следчы камітэт рассле-
дуе крымінальную справу ў 
дачыненні да былой намесніцы 
дырэктара па маркетынгу ААТ 
«Александрыйскае» (Шклоўскі раён), 
якая абвінавачваецца ў перавышэнні 
службовых паўнамоцтваў і службо-
вай халатнасці. 

Кіраўніцы было выстаўлена 
абвінавачанне ў тым, што ў 2012–
2013 гадах яна не вяла кантроль 
за аплатай тавараў па заключа-
ных дагаворах, а таксама давала 
незаконныя ўказанні прадаваць 
мяса расійскім фірмам, якія мелі 

дэбіторскую запазычанасць перад 
«Александрыйскім» за раней 
атрыманую прадукцыю. Следчыя 
налічылі нанесеную шкоду гаспа-
дарцы памерам 3,6 мільярда 
рублёў (200 тысяч долараў). 
Намесніцу дырэктара пасадзілі ў 
ізалятар, аднак яна кампенсавала 
200 тысяч долараў і пераведзена 
пад хатні арышт.

І вось цяпер пытанне: адкуль 
жанчына ўзяла такія грошы? 
Няўжо ў “Александрыйскім” 
заробкі дазваляюць мець у запасе 
такія сумы?

SOS!

Пад пагрозай 
знікнення

Сёння ў Беларусі пад пагрозай знікнення знаходзіцца 
амаль трэць відаў дзікіх жывёл. Пра гэта паведаміў 

намеснік міністра прыродных рэсурсаў і аховы 
навакольнага асяроддзя Беларусі Ігар Качаноўскі.
Прычына – змяненне экасістэмы: асушэнне балот, 

вырубка лясоў і гэтак далей.
Аналагічная праблема востра 

стаіць і перад усім светам. І 
калі нічога не рабіць, то на 
глабальным узроўні знікнуць 13% 
усіх відаў птушак, 41% амфібій, 
26% млекакормячых… Таму на 
ўзроўні ААН прынята Канвенцыя 
аб біяразнастайнасці. З 1 студзеня 
2016 года ў Беларусі ўступаюць у 
сілу дакументы, прынятыя дзеля 
выканання гэтай Канвенцыі: 
абноўленая Стратэгія па захаванні 
і ўстойлівым выкарыстанні 
біяразнастайнасці і План дзеянняў 
на 2016–2020 гады. Днямі яны 
былі прэзентаваны экспертам.

алякс андр казулін, 
загадчык сектара міжнароднага 
супрацоўніцтва і навуковага 
суправаджэння прыродаахоўных 
канвенцый Навукова-практычнага 
цэнтра па біярэсурсах НАН РБ, 
ідэйны натхняльнік каманды, якая 
стварыла дакументы, у цэлым 
ахарактарызаваў стан біялагічнай 
і ландшафтнай разнастайнасці 
Беларусі.

Паводле яго слоў, у Беларусі 
біяразнастайнасць залежыць ад 
стану натуральных экасістэм, якія 
займаюць каля 50% тэрыторыі 
краіны. Гэта пераважна лясы, і 
іх стан эксперт лічыць найбольш 
устойлівымі. Аднак трывогу 
навукоўцаў выклікае сітуацыя 
са спелымі шырокалісцевымі 
лясамі, якіх становіцца ўсё 
менш (дубровы, ясеневыя лясы, 
клёнавыя лясы).

Балотаў у Беларусі значна 
менш, чым лясоў, і яны меней 
устойлівыя. Зараз водна-балотныя 
комплексы займаюць 863.000 
га, там жывуць больш за 40% 
чырванакніжных відаў птушак. 
Аднак сітуацыя з аховай балот, 

на думку эксперта, абнадзейвае. 
Большая іх частка (540.000 га) 
цяпер знаходзіцца ў складзе 
асабліва ахоўваемых прыродных 
тэрыторый. Але для рэальнага іх 
захавання неабходна ўмяшанне 
чалавека, паколькі нізінныя 
балоты зарастаюць чаротам, а 
верхавыя – лясамі.

Колькасць водных экасістэм 
Аляксандр Казулін ацэньвае як 
досыць вялікую. І практычна 
на ўсіх вадаёмах краіны ёсць 
негатыўная тэндэнцыя да 
так званай антрапагеннай 
эўтрафікацыі. Гэта цвіценне вады 
з-за арганічнага забруджвання.

Пойменныя лугі сёння 
знаходзяцца пад асаблівай 
пагрозай. Яны з’яўляюцца 
ўнікальнымі экасістэмамі, 
асабліва такія, як на Прыпяці, там, 
дзе захавалася іх традыцыйнае 
выкарыстанне: касьба, выпас 
жывёлы і г.д. Але ў апошнія 10–15 
гадоў лугі перасталі выкошваць, 
перасталі пасвіць там кароў, таму 
яны проста зарастаюць.

А калі такія лугі затапляе пры 
разліве рэк, уся раслінная маса на 
іх пачынае падгніваць, і паступова 
велізарныя травяністыя прасторы 
«ператвараюцца ў пустыню”, заявіў 
Аляксандр Казулін. Паводле яго 
слоў, з гэтым фактарам ускосна 
звязана зніжэнне рыбных запасаў 
у рацэ Прыпяць.

Затое сярод птушак у Беларусі 
з’явіўся шэраг новых відаў – як 
паўднёвых, так і паўночных. 
Напрыклад, распаўсюдзілася 
белая чапля, і яна выцясняе 
шэрую. Магчыма, гэта звязана са 
змяненнямі клімату.

Ірына МАЛЬЦАВА.

АБІТУРЫЕНТ-2017

На адзін 
шанц больш

З 2017 года абітурыенты 
могуць здаваць тэсты па 
чатырох прадметах ЦТ замест 
трох. Чацвёрты тэст будзе 
неабавязковы. Пра гэта паведаміў 
першы намеснік міністра адукацыі 
Вадзім Богуш.

Нагадаем, што залічэнне 
ў ВНУ праводзіцца паводле 
вынікаў трох тэстаў, сярод якіх 
абавязкова павінен быць тэст па 
рускай або беларускай мове. Гэтак 
жа застанецца і ў наступным 
годзе. Такім чынам, абітурыентам 
проста даецца шанц пашырыць 
пералік спецыяльнасцяў, на якія 
яны могуць паступаць. 

Акрамя таго, Міністэрства 
адукацыі мае намер зрабіць вынікі 
ЦТ сапраўднымі на працягу двух 
гадоў. Але пакуль адпаведнае 
рашэнне не прынята.

Сёлета абітурыенты 
паказалі больш высокія 
вынікі ЦТ. 100 балаў 
набралі 277 чалавек па 
9 прадметах: па ма-
тэматыцы – 89, рускай 
мове – 83, грамадазнаўстве 
– 29, англійскай мове – 23, 
хіміі – 21, беларускай мове 
– 18, фізіцы – 7, біялогіі – 5, 
гісторыі Беларусі – 2. 
11 абітурыентаў атрымалі 
100 балаў па двух 
вучэбных прадметах. 
У 2014 годзе такіх было 
ўсяго трое.

ДАРЭЧЫ

ЧУЛІ?

Дайшла чарга 
і да культуры

Міністэрства культуры 
Беларусі выступіла з ініцыятывай, 
каб 2016 год быў абвешчаны ў 
Беларусі Годам культуры. 

Пра гэта паведаміў міністр 
Барыс Святлоў на семінары 
для ідэолагаў прадпрыемстваў 
сталіцы.

Нагадаем, што зараз мы 
жывём у Год моладзі. 2014 год 
быў у Беларусі Годам гасціннасці, 
2013-ы – Годам беражлівасці. 

ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ, ЧТО...

Впервые в новом 
тысячелетии полнолуние 
совпадет с Рождеством

2015 год станет особенным 
для верующих, празднующих 
Рождество по григорианскому 
календарю, поскольку верующие 
смогут не только отпраздновать 
Рождество, но и наблюдать полно-
луние.

Полная фаза Луны выпада-
ет на ночь с 24 на 25 декабря. 

Последний раз такое совпадение 
было в 1977-м, а повториться смо-
жет лишь в 2034 году.

Жители Великобритании  
смогут наблюдать полнолуние 
24 декабря, а вот на территории 
США это произойдет 25 декабря. 
В Беларуси полная Луна будет 25 
декабря в 11.13.

НАВАГОДНІ КОМПАс

Хочаце падняць 
святочны настрой?

Вас чакаюць 
у Ледзяным пакоі
па 15 студзеня ў мінскім 

гандлёвым цэнтры ALL працуе 
першы і адзіны ў Беларусі 
Ледзяны пакой – сапраўдны 
“партал”, дзе ўсе прадметы 
зроблены з лёду. Гасцей Ледзянога 
пакоя чакаюць конкурсы і 
прызы ад арганізатараў: можна 
нават выйграць падарожжа ў 
Дыснейлэнд! Уваход свабодны.

На сусветныя 
прэм’еры

У Мінску стартуюць 
“кінасерады” – бюджэтны фармат 
прагляду сусветных прэм’ер. 
Новы кінатэатр “Silver Screen” у 
гандлёва-забаўляльным цэнтры 
“Арэна-Сіці” па серадах запрашае 
аматараў кіно на сеансы за 30.000 
рублёў. Квіткі ўжо можна набыць 
на сайце альбо ў касах кінатэатра.

Кацярына АНДРЭЕВА.

МАЗАІКА
Без грошай

Футбольны клуб «Дынама-
Брэст» выставіў на продаж неру-
хомую маёмасць.

Як вядома, ён не першы год 
перажывае фінансавыя цяжкасці. 
На сайце “Белаграпрамбанка” 
змешчана паведамленне пра 
продаж адным лотам за 13 млрд 
395 млн 243 тысячы 39 рублёў 
«аб’екта нерухомай маёмасці», 
які складаецца з двух будынкаў, 
каналізацыйнай сеткі, двух 
цагляных платоў, металічнай 
брамы ды іншага.

Мяркуецца, што рэалізацыя 
гэтай маёмасці дапаможа клубу 
разлічыцца з даўгамі.

Сербскі футбаліст 
застаецца ў БАТЭ

Няманья Мілунавіч працягнуў 
кантракт з БАТЭ.

Пра гэта паведамляе прэс-
служба футбольнага клуба. Аднак 
дэталі кантракта не разгалошва-
юцца.

Сербскі футбаліст нядаўна 
быў прызнаны лепшым абарон-
цам чэмпіянату Беларусі 2015 
года. Гэта быў яго першы сезон 
у складзе барысаўчан. Мілунавіч 
хутка заваяваў месца ў асноўным 
складзе каманды і гуляў надзейна.

Нагадаем, менавіта серб 
забіў першы гол БАТЭ ў сёлетнім 
групавым раўндзе Лігі чэмпіёнаў. 
Агулам ён згуляў за барысаўчан 
42 матчы, забіў 3 галы і зрабіў 
выніковую перадачу.

Беларускія 
гандбалісты 
рыхтуюцца 

да чэмпіянату 
Еўропы

У спісе зборнай – 28 гульцоў. З 
іх трэба выбраць 16 чалавек, якія 
трапяць у выніковую заяўку для 
паездкі на топ-турнір.

Фінальная частка чэмпіянату 
Еўропы адбудзецца ў студзені 
2016 года ў Польшчы. Беларуская 
зборная будзе выступаць у групе 
«В» у Катавіцэ і згуляе 15 студзеня 
з Харватыяй, 17-га – з Ісландыяй, 
19-га – з Нарвегіяй.

Перад чэмпіянатам Еўропы 
зборная Беларусі згуляе ў двух 
турнірах. 27–29 снежня каман-
ду Юрыя Шаўцова чакае Кубак 
Рыжскай думы, які пройдзе ў 
сталіцы Латвіі. Сапернікамі бела-
рускай зборнай стануць Латвія, 
Егіпет і Расія. А 8–10 студзе-
ня Беларусь згуляе ў калядным 
турніры ў Маскве. Яе сапернікі 
– Аргенціна, Галандыя і Расія, 
паведамляе БелаПАН.



22 снежня 2015 ã.
http://www.nv-online.infoк а л е й д а С к о п88

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар
ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца 
га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам 
інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага 
прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
21.12.2015 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 25450 экз. За каз № 4880.

Адрас рэдакцыi:
220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а.
Прыёмная: тэл./факс (017) 3286871.

Тэл. рэкламнага аддзела: 
(017) 3286609
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

УсМІХНІЦЕсЯ!

ИП Понтелеев К.М. УНП 192452271

препаратЫ длЯ Мужчин
«КастоКрин»

экстракт бобровой струи
• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.-Сб. с 11.00 до 18.00, Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. МТС: 8 (029) 774-46-16, Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель ООО «Доктор Корнилов», Россия, Алтайский край, г.Барнаул, ул.Аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав компонентов.
Объект рекламирования является биологически активной добавкой к пище.
Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологически активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013. Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750  
от 21.06.2013. Информация носит рекламный характер.

ЛИЧНАЯ ЖИЗНЬ

ООО "ИРВИНГА ГРУППА" УНП 191751509

Дар  
терпеливому  
сердцу

Единственная девушка в «WZ-Orkіestra» с глазами,  
как большие спелые вишни, Ксюша Минченко,  

которая проникновенно пела о том, как цветет сакура, 
исчезла со сцены несколько лет назад.

Сегодня Ксения носит фамилию мужа Владимира Копьева. 
У них трое детей. Владимир работает в Свято-

Воскресенском приходе Минска. А со свекровью молодой 
певице необыкновенно повезло – это скромная  

и тактичная, вдохновленная белорусской стихией,  
всеми любимая народная артистка Беларуси  

Зинаида Бондаренко.

Ксения родилась в Минске. 
Ее мама, энергетик по профес-
сии, родом из Копыля, отец – из 
деревни Кулаковщина, окончил 
Московский энергетический 
институт. В молодости они силь-
но увлекались спортом – тенни-
сом, лыжами, самбо, баскетбо-
лом.

Отец играет на баяне и гита-
ре, очень любит петь. Мама в 
школе училась играть на фор-
тепиано. Маленькая Ксюша ста-
новилась на табуреточку и под-
певала родителям. Занималась в 
коллективе «Зорачка», потом – в 
школе с музыкальным уклоном, 
играла на скрипке. На четвер-
том курсе Института культуры 
Ксения пришла преподавать 
пение в родную «Зорачку». Ей 
нравилось посвящать время 
детям, 12 лет работы с ними дали 
хороший опыт. Своей «сэкон-
дрэ мадрэ» она называла Аллу 
Михайловну Новицкую, педа-
гога по вокалу, фольклору и 
режиссуре. Ксения участвовала 
в совместных проектах с Игорем 
Горбачевским, Анастасией 
Хмель, Леонидом Павленком и 
другими музыкантами.

Был еще один интересный 
проект с загадочным белорус-
ским названием «Кумалёнтрэ». 
Ксения, Татьяна, Сергей и 
Марина играли белорусские пес-
ни в обработках. 

В ы с т у п л е н и я  с 
«WZ-Orkіеstra» начались с поезд-
ки в Польшу, а в скором времени 
и в Норвегию.

Сначала в оркестре Дмитрия 
Войтюшкевича партию скрип-
ки исполнял Алесь Пузыня. Он 
уехал в Америку, а вместо него 
пригласили Ксению. Она объ-
ехала с артистами всю Польшу. 
Девушек в мужские группы пре-
жде предпочитали не брать. В 
«Песнярах» и «Палацы» девчат не 
было, чтобы личные отношения 
не мешали творчеству. Поэтому 
Ксения вспоминает, что держа-
лась на концертах и в поезд-
ках, «как боец с пулеметом». 
Ей нравилось петь с музыкан-
тами «WZ-Orkіеstra» «Полонез» 
Огинского, повсюду, на свадьбах 
и крестинах, слушатели прочув-
ствованно вставали.

Однолюб по натуре, Ксения 
предпочитала блюсти себя в 
строгости и не доверяла ниче-
му легкомысленному. Она иска-
ла истину, присматривалась к 
разным религиозным конфесси-
ям. Пока не попала во Львове в 

православную церковь ХV века в 
Шевченковском Гае, где ощутила, 
что истина – именно здесь. 

«Когда человек нашел боль-
шой алмаз, то он не будет раз-
мениваться на мелкие побрякуш-
ки. Благодать Божия – наивыс-
шая ценность в жизни. Когда у 
монахов на Афоне спрашивают: 
«Как дела, как вы живете?” – они 
говорят: “Слава Богу за все!” У 
каждого свой путь. У кого-то 
есть семья, кто-то идет один. 
Не надо переживать на этот 
счет, все, что надо, – придет. 
Главное – воспринять все с любо-
вью, мужеством и честностью», 
– говорила девушка в длинной 
шерстяной юбке со скрипкой 
в руках зимой 2009 года, ког-
да мы готовили к печати книгу 
«Беларускае слова ад спеву».

И вот мы снова встретились 
с Ксенией. Она щедро возна-
граждена за веру и выдержку. 
Сейчас она мама четырехлет-
ней Машеньки и двойняшек 
Афанасия и Тихона, которым 
скоро исполнится два годика.

– Многие помнят вас по 
концертным программам и дис-
кам, интересуются: где ксюша?

– Женщины стоят перед 
выбором: продолжать карьеру, 
нанимать няню или быть с деть-
ми. Я думаю, что в начальном 
периоде детям нужна именно 
мама. Тогда они будут психоло-
гически устойчивыми, не будет 
детских страхов. Зная, что мама 
рядом, они будут увереннее дей-
ствовать. Поэтому я буду с ними 
подольше.

– расскажите, пожалуй-
ста, как вы встретились с 
Владимиром? он нашел вас или 
вы его?

– Мы давно работали вместе 
в Национальном центре, он – в 
театре, я – в «Зорцы», но прохо-
дили мимо друг друга. Я считаю 
чудом то, что Господь нас свел. 

Владимир был одним из 
руководителей театрального 
коллектива, педагогом театра, 
со временем он пошел рабо-
тать в храм, сейчас он – стар-
ший алтарник. Он не имеет 
сана, но служит в храме. Он 
учится в Православном Свято-
Тихоновском Московском уни-
верситете дистанционно, полу-
чает серьезное богословское 
образование. Когда сдает пред-
мет, ему надо много заниматься, 
а детишки шумят.

Мои родители переживали, 
что я в 30 лет еще не замужем. 

Что ж, я пойду пускать стрелы, 
чтобы найти женихов? Конечно 
же нет!

И вот в 32 я вышла замуж, 
Владимир старше меня на 7 лет. 
Первой родилась Маша, а за ней, 
когда мне было 35 лет, родились 
малыши Афанасий и Тихон. 
Поэтому я говорю: девчата, не 
унывайте и в 30 лет, доверьтесь 
Богу, Он все устроит!

Алексей Пальчонок, регент 
церковного хора, работал в 
нашем центре. Я думала: раз 
Господь дал мне такой голос, надо 
послужить Ему – и стала петь на 
клиросе в Свято-Воскресенском 
храме. Алексей научил меня всей 
службе, я разучила партии всех 
голосов и могу заменить любой 
из них (альт, сопрано, тенор и 
даже бас). Три раза в неделю я 
пела на Божественной Литургии. 
Потом я преподавала пение в 
воскресной школе. Бабушка 
помогает нам, присматривает за 
детьми, и я могу попеть в будний 
день.

– Ваша новая фамилия – 
копьева – звучит сильно!

– Когда женщина любит 
мужа и доверяет ему, то она, 
конечно, переходит на его фами-
лию и считает, что она с ним 
– одно целое. Даже если тебе 
очень нравится твоя фамилия, 
эта жертва приемлема. Другое 
дело – Зинаида Александровна: 
у нее к замужеству уже было все-
народное признание, она была 
известным человеком и не хотела 
разрушать принятый всеми теле-
визионный образ, хотя впослед-
ствии и сожалела об этом.

Володя рос в Минске. 
Однажды он показывал мне 
улицы своего детства. Он 
ходил в храм с молодости. 
Владимир окончил филологи-
ческий факультет БГУ. В театре 
он вел литературный кружок. 
Моя руководительница Алла 
Михайловна Новицкая (хочется 

сказать ей большое спасибо!), 
заметив, что я все время одна, 
приложила свою руку и обратила 
мое внимание на Володю – рядом 
есть хороший человек! И в то 
же время она подсказала Володе: 
взгляни на нашу Ксюшу…

Он пригласил меня попеть 
его песни. В то время у него была 
своя небольшая группа, недоста-
вало лишь скрипки. Я подыграла 
на одном концерте, затем – на 
другом. Пообщавшись, мы вско-
ре ощутили душевное родство. 
Сначала это было общение близ-
ких душ. В таком возрасте испы-
тываешь не романтическое увле-
чение, а больше видишь челове-
ка духовно. Господь сложил эту 
ситуацию для нас даже в мелких 
обстоятельствах неожиданных 
встреч.

После одного выступления 
Зинаида Александровна спроси-
ла: «Ой, а что это за девочка так 
хорошо пела?»

– но у вас ведь к тому 
времени было за плечами 
столько гастрольных высту-
плений, дисков, записанных с 
«WZ-Orkiestra»!..

– Кто-то об этом знал, кто-то 
нет. Я спела, и так все сложилось.

– Вы участвовали в проекте 
для детей “Мой сябра анёлак”. 
теперь ваши дети слушают 
ваши диски? помню, как 
чудесно вы пели песню на стихи 
артема ковалевского:

Захацеў анёлак Рома
Музыкантам стаць вядомым,
Каб на скрыпцы і валынцы
На цымбалах і катрынцы,
На пузатым барабане, 
На тамтаме і баяне,
Кожнаму зайграць вясёла
У мястэчках, вёсках, сёлах.

– У меня была мысль сделать 
подборку из моих записей, был 
еще мой ранний диск “Ксюша”.

– как вы взаимодействуете 
со свекровью?

– Зинаида Александровна не 
щадит себя, она много трудится 

и всем хочет помочь, во всем 
– очень интеллигентная и терпе-
ливая. Она счастлива, ведь они 
с мужем давно ждали внуков. 
Геннадий Николаевич радуется, 
глядя на малышей, как они пол-
зают у них по дивану, бегают по 
комнате. Он вырезает множество 
картинок из журналов и газет 
и наклеивает их в альбом для 
Маши.

– Слушают ли дети 
белорусские песни? Знакомите 
ли вы их с классикой?

– Маша любит “Калыханку” 
именно Геннадия Буравкина, хотя 
есть “Спи, моя радость, усни” 
и другие. Она просила петь ее 
несколько раз подряд и выучила 
наизусть. Мы нашли в интернете 
и скачали ту запись, которую 
сами слушали в детстве, когда 
еще Зинаида Александровна вела 
эту передачу. Все это срослось 
так, что Маша любит именно эту 
калыханку. Когда она подрастет, 
мы обязательно ей расскажем 
про все бабушкины передачи.

Маша любит детские песенки 
из старых советских мультиков 
и кинофильмов, сами мы играем 
иногда на гитаре и поем.

Когда дети волновались, 
я ставила им хоры Толгского и 
Горнинского монастырей, и дети 
могли успокоиться и заснуть. 
Когда они сильно возбуждены, 
мелодии женского монастыря 
действуют на них благотворно.

Детские песни их заводят 
и бодрят. Маша танцует и 
придумывает свои фигуры. Я 
составила список спокойных 
произведений Рахманинова, 
Чайковского, Шопена и других 
классических и джазовых 
композиторов, дети хорошо их 
воспринимают. Мы с Володей 
не слушаем попсу. Тяжелые для 
психики ребенка вещи у нас не 
звучат.

– когда подрастут дети, вы, 
возможно, создадите семейный 
коллектив в церкви?

– Мы не принуждаем детей. 
Мы водим детей в храм, но 
хотим, чтобы они сами этого 
хотели. Им свойственно посто-
ять немного, а потом побегать и 
порезвиться на улице. Я спраши-
ваю у Машеньки: пойдем в храм? 
Она говорит: пойдем!

Элла ДВИНСКАЯ.
Фото из семейного  
архива Копьевых.

ПАМЯТЬ

Легенда №3
С известным белорусским 

футболистом Юрием Курнениным 
я познакомился в 1985 году нака-
нуне призыва в армию. Заглянул 
на стадион «Динамо», совершен-
но случайно встретил именито-
го спортсмена. (Возможно, он 
вспомнил, как в 1982 году, когда 
«Динамо» стало чемпионом, мы 
с моей девушкой дважды пода-
рили ему перед одним из матчей 
цветы – символ признательности 
болельщиков.) Курненин взглянул 
на меня, пожелал удачи в армии, 
подписал на память свою фото-
графию.

Позже писал мне письма в 
Венгрию, где я служил. Вероятно, 
некоторые усомнятся в том, что 
Курненину была свойственна сен-
тиментальность, но, как ни стран-
но, это так. На службе и позже 
я внимательно следил за игрой 
своего кумира…

Симпатией к этому человеку и 
футболисту я, наверное, проник-
ся после невероятного матча двух 
«Динамо» в Киеве в «золотом» для 
нашей команды 1982 году. Юра 
тогда забил гол, после которого 
наши футболисты просто «порва-
ли» украинских одноклубников.

Курненин пусть и играл на 
позиции левого защитника, но 
никогда не забывал о нападении, 
в котором проявлял себя непло-
хо еще с детства. Пусть нечасто 
он выходил на поле в составе 
московского «Динамо» по причи-
нам невероятной конкуренции в 
своем амплуа, но даже за это вре-
мя умудрялся забивать. 

Переезд Юрия в Минск не 
был спонтанным. Не знаю, кто из 
тренеров сделал из него защит-
ника, но от этого советский фут-
бол только выиграл. Потому как 
играл Курненин не только за мин-
ское «Динамо», но и за различные 
сборные СССР. Причем довольно 
успешно. Одно время был капи-
таном олимпийской команды, 
которая прошла сито квалифика-
ции в Лос-Анджелесе в 1984 году. 
Но не судьба была сыграть там. 
В дело вмешалась политика. Как 
не судьба была из-за тренерской 
чехарды сыграть и в националь-
ной сборной на чемпионате мира 
в Мексике в 1986 году.

Впрочем, эти факты мало 
повлияли на самобытный фут-

больный почерк Курненина. 
Начиная с 1982 года он регулярно 
был в списке 33 лучших игроков 
чемпионата СССР, с завидным 
постоянством уступая в своей 
номинации лишь киевлянину 
А.Демьяненко.

Помню 1982 год. Образцово-
показательный гол, забитый 
Юрием в ворота харьковского 
«Металлиста». Защитник укра-
инцев встретил Курненина хок-
кейным приемом, через бедро. 
Юра несколько раз перекрутил-
ся в воздухе, но мячом владели 
минчане, и судья матч не оста-
новил. А через несколько секунд 
Юрий Курненин метров с 30–35 
так «влупил» по воротам Юрия 
Сивухи, что вратарь даже не дер-
нулся.

А три мяча алма-атинскому 
«Кайрату»? Это был триумф игро-
ка-защитника!

У Курненина было «золо-
то» союзного чемпионата, при-
знание и любовь болельщиков, 
авторитетное резюме Эдуарда 
Малофеева в фильме «В атаке вся 
команда»: «К Юре у меня вопро-
сов по игре нет и никогда не 
было».

Помню также, как первый 
матч в Кубке европейских чемпи-
онов «Динамо» играло на родном 
стадионе против швейцарского 
«Гросхопперса». Единственный 
победный гол-красавец забил 
именно Юрий Курненин. В ежене-
дельной телепередаче «Футбольное 
обозрение» ведущий Евгений 

Маслаченко тогда сказал: «Эх, жаль 
не разыгрывается приз на лучший 
гол года. Этот бы выиграл».

Второй незаурядный пово-
рот одаренности  – это артистизм 
поведения на поле, доведенный 
почти до совершенства. Нет, 
Курненин не был симулянтом, но 
ведь падать в штрафной или в 
непосредственной от нее близо-
сти тоже нужно уметь. Он, ска-
жем так, имел задатки артиста с 
элементами хулиганства.

И на тренерской работе Юрий 
Курненин иногда хулиганил. 
Будучи начальником витебского 
«КИМа», как-то поспорил с одним 
главным тренером о турнирных 
перспективах коллектива. Где-то 
не сошлись во мнениях. В ито-
ге для оппонента Курненина дело 
закончилось тумаками.

…Последний раз я встретил 
Курненина после его вояжа в 
Катар и Оман. Посидели, выпили 
хорошего вина. Много говорили о 
футболе. Через несколько месяцев 
Юра возглавил молодежную сбор-
ную страны. Вывел ее на чемпио-
нат Европы, и затем были эмоции, 
критика, переживания… Все это 
сказалось на здоровье.

Всегда делавший дело от 
души, без фальши и лицемерия, 
Юрий Курненин ушел из жизни, 
оставив после себя образ беском-
промиссного футболиста, арти-
ста-хулигана.

Константин ПАВЛОВ.
Фото из архива автора.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

шАХМАТЫ

Кубок «Альбино»
В Минске состоялся восьмой 

Кубок по решению шахматных 
композиций на призы бюлле-
теня «Альбино». Эти соревно-
вания берут старт с 2008 года. 
Нынешний Кубок оказался силь-
нейшим по составу за всю 40-лет-
нюю историю очных решатель-
ских турниров в Беларуси. Среди 
23 участников 11 представляли 
Беларусь, девять – Россию, два – 
Украину, один – Польшу. В борь-
бу вступили два международных 
гроссмейстера, четыре между-
народных мастера, один мастер 

ФИДЕ, несколько национальных 
мастеров по решению. В числе 
наиболее именитых участни-
ков были 10-кратный чемпион 
мира по композиции Андрей 
Селиванов и ведущий россий-
ский составитель этюдов Олег 
Перваков (Москва), неоднократ-
ный чемпион России Анатолий 
Мукосеев (Тверь), многократный 
чемпион Украины и вице-чем-
пион мира 1998 года Валерий 
Копыл (Полтава). Из 11 белорус-
ских решателей восемь в разное 
время были победителями или 
призерами чемпионатов страны. 
Кубок «Альбино» впервые носил 
статус одного из этапов Кубка 
мира по решению.

Участникам необходимо 
было решить 18 заданий – по 
три двухходовки, трехходовки, 
этюда, многоходовки, задачи на 
кооперативный и обратный мат.

Призерами соревнования 
на этот раз стали россияне: 
1.Евгений Викторов; 2.Анатолий 
Мукосеев; 3.Олег Перваков. 
Белорус Александр Булавка, 

четыре раза побеждавший в 
Кубке, теперь оказался на девя-
том месте. Состоялся и традици-
онный детский турнир, в кото-
ром состязались воспитанники 
РЦОП (тренер – Юрий Муйвид).

Предлагаем читателям решить 
одну из двухходовок Кубка (см.
диаграмму). На нее отводилось 
6–7 минут.

Белые: Кph2, Фb2, Лf1, Лf8, 
Сg1, Сg8, Кd1, Кf4, пп.b7, е3, f5, 
g2 (12).

черные: Кре4, Фа8, Сd4, 
Сh3, Кb8, пп.b5, с3, с6, d3, е5, 
е7 (11).

Присылайте решения на 
адрес редакции (220030 г.Минск, 
ул.Энгельса, 34а) или на электрон-
ный адрес: vadim_ne67@mail.ru.

Проверьте решения
Задачи А.Белого (от 17 ноя-

бря) решаются так: №1. 1.Фd6. 
№2. 1.g4 (2.Лh3х) Крf3 2.Лg1, 1…
Крd3 2.Лh3+, 1…Фf8 2.С:g5+, 1…
Лf8 2.Сс5+.

Вадим ЖИЛКО.

– Дарагі, я ў краму. Табе 
ўзяць што-небудзь смачнень-
кае?

– Канечне, дарагая! Толькі 
асцярожней – на вуліцы гала-
лёд! Глядзі не разбі!

* * *– У мяне арыгамі не 
выходзіць.

– А даўно з’еў?

* * *– Ці згодны вы кахаць яе, 
аберагаць ад праблем, заха-
пляцца ёю, пакланяцца яе 
мудрасці і таленту?

– Развяжыце мяне!!!

* * *– Як справы?
– Ды ўсё цудоўна, ніякіх 

праблем.
– Жаніцца табе пара!

* * *– Доктар, выпішыце мне 
эфектыўны сродак для паху-
дзення!

– Няма праблем. Я вам 
выпішу вугаль.

– У парашках ці таблетках?
– У мяхах. Вагоны будзеце 

разгружаць!

* * *Размова на студэнцкім 
вяселлі:

– А чаго гэта нявеста нічога 
не есць, не п’е?

– А яна не скідвалася...


